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SKUPNA ODGOVORNOST ZA IZV! NOVOLETNE JELKE

Stvar nas vseh
Pred kratkim je okrajni od

bor Društva prijateljev mladi
ne naslovil odprto pismo vsem 
družbenim organizacijam, naj 
zastavijo vse Svoje sile za kar 
nujlepšo in najpopolnejšo iz
vedbo praznovanja otroka v 
okviru novoletne jelke. V pi-

VELIKA NESREČA 
V FRANCIJI

Vat listi so že pisali o veliki 
nesreči, ki se je v sredo zve
čer, 2. decembra, zgodila na re
ki Reyran v Južni Franclji, ne 
daleč od Cannesa, ko se je po
rušil jez Malpasse pod priti
skom 50 milijonov kubičnih 
metrov vode. Deroča voda, vi
soka deset metrov, je prihru
mela v mesteci Frčjus in Salnt 
Raphael, kjer je sejala razde
janje in smrt. Število smrtnih 
žrtev šteje preko 500. Ni pa še 
znano število pogrešanih. Mate
rialno škodo cenijo na približ
no 40 milijard dinarjev. Sto hiš 
je voda porušila do tal, 700 pa 
jih močno Poškodovala. Vlad
na komisija preiskuje vzroke 
nesreče. Po vsej Franclji so že 
zbrali nad milijardo frankov 
la pomoč prizadetemu prebi
valstvu in tudi iz vseh driiglh 
držav prihajajo neprestano de
narni zneski, živila, oblačila In 
drugo. — Francoska vlada je 
Proglasila 3. december za dan 
narodne solidarnosti.

PROTIKOLONIALNA
KONFERENCA

V Beogradu je bila prejšnji 
teden tretja redna protikoloni- 
alna konferenca In konferenca 
Sredotemlj ln Srednjega vzho
da. Na konferenci so proučili 
vprašanje kolonializma, proti - 
kolonialne borbe v Sredozem
lju In na Srednjem vzhodu, go
spodarski razvoj in gospodar
sko sodelovanje držav tega po
dročja, vprašanje črnske Afri
ke ln pomoč nerazvitim deže
lam. — Na konferenci so sode
lovali zastopniki Tunizije, Li
banona, ZAR, Alžirije, Grčije, 
Malte, Velike Britanije, Italije, 
Maroka in Jugoslavije.

smu so zelo natančno obrazlo
ženi vsi napotki, ki naj bi jih 
vsi tisti, ki bodo imeli oprav
ka okrog priprav za to praz
novanje, upoštevali.

Nedvomno je izvedba praz
novanju otrok v okviru novo
letne jelke stvar nas vseh. 
Grajati moramo tisto nemogo
čo ugotovitev, da so za to pač 
odgovorna edinole društva pri
jateljev mladine, pa morda še 
šole in občinski odbori Socia
listične zveze. Kdor koli tako 
postavlja stvari, pozablja, da 
smo dali temu praznovanju 
vsejugoslovanski pomen, za
vedajoč se tega, da smo dolž
ni našim najmlajšim nuditi 
kar največ sproščene zabave 
in razvedrilu ob tem pomemb
nem prazniku leta. Zatorej je 
vsako besedovanje o tem, kdo 
je pri tej stvar; odgovoren, 
odveč. Ne gre nadalje za to, 
da bi skušali temu praznova
nju dati le zunanji videz, 
marveč gre predvsem za res
nično veselje otrok, da bodo 
videli in vedeli, da je ta 
praznik zraven praznika mla
dosti eden naših največjih 
praznikov, ki mora ostati 
otrokom v trajnem spominu.

Odločili smo se, da ne bomo 
več obdarovali otrok po ko
lektivih. Marveč smo rekli, 
naj bi otodurili predvsem šol
ske skupnosti s takimi prak

tičnimi darili, ki jim bodo v 
pomoč pri pouku, tem ali 
onem. Kaže pa, da v nekate
rih kolektivih še vedno hočejo 
nadaljevati s starim načinom 
obdaritev, ki je bil sicer odraz 
volje kolektivov dati otrokom 
svojih zaposlenih dokaz pove- 
zunosti tudi z otroci, vendar 
jim priporočamo, da to nava
do opus te, ker v sosednjem 
podjetju tega ne bodo mogli 
storiti, otroci pa se bodo ču
dili, kako to, da v tistem pod
jetju, kjer delajo njihovi očet
je, niso pripravili praznova
nja novoletne jelke. Zatorej 
naj raje ne bo podjetja, ker 
ne bi našli toliko sredstev, da 
ne bj obdurovali otrok v tej 
ali oni šoli s praktičnimi da
rili, ki bodo na razpolago 
vsem učencem.

V vseh treh zasavskih obči
nah so pravkar izvolili poseb
ne pripravljalne odbore za iz
vedbo novoletne jelke. Vemo 
že celo, kakšne programe 
praznovanja so priprta vili, vsaj 
v glavnem. Občinski odbori 
Socialistične zveze so jim dali 
na razpolago nekaj sredstev, 
vendar s temi sredstvi ne bo
do mogli vsega pripraviti. Ali 
lahko prepustimo skrb za pri
pravo tega praznovanju samo 
tem odborom? Ne, nikakor ne. 
Mnogo lahko store tudi trgo
vine, ki naj se pravočasno za-

lože z vsem potrebnim bla
gom, saj postaja novoletna 
jelka vse bolj in bolj naš dru
žinski praznik, za kar si po
sebno prizadevamo. Zato bi 
bilo tembolj zgrešeno, če bi 
starši v bližnjih dneh ne do
bili v svojih trgovinah niče
sar drugega kot to, kar lahko 
dobe vsak teden. Potem so tu 
še druge inštitucije, ki lahko 
pripomorejo k temu, da bo do
bilo praznovanje novoletne 
jelke svoj pravi pomen.

Na koncu je treba le še 
poudariti, da nimamo za vse 
obsežne priprave niti kdo ve 
koliko časa. Cas praznovanja 
se naglo bliža; na nas vseh 
je, uli bomo letos res skrbno 
pripravili to praznovanje, ki 
bo našim otrokom napravilo 
nekaj dni resničnega veselja.

DOGODEK TEDNA
Dan človečanskih pravic - 10. december - 

se po vsem svetu praznuje kot dan sprejetja in 
razglasitve Splošne deklaracije o pravicah člo
veka, kot skupen ideal, ki naj ga dosežejo vsa 
ljudstva in vsi narodi s ciljem, da vsi posa
mezniki in vsi organi družbe, stalno s to dekla
racijo pred očmi, zastavijo s pomočjo prosvete 
in vzgoje vse sile, da se razvije in goji spošto
vanje človečanskih pravic in svoboščin, da se 
jim zavaruje s postopnimi nacionalnimi in med
narodnimi ukrepi splošno in stvarno priznanje 
ter uporaba, tako med prebivalstvom samih 
držav - članic OZN, kakor tudi med prebival
stvom ozemelj, ki so postavljene pod njihovo 
nadzorno oblast.

Splošna deklaracija o pravicah človeka je 
bila sprejeta in razglašena 10. decembra 1948 
na Generalni skupščini Združenih narodov.
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KONEC JE LEPIH JESENSKIH DNI, KLOPI V PASKU V ZAGORJU PA SO OSTALE PRAZNE

1 RAZŠIRJENEGA PLENUMA ORCINSKEGA 0DR0RA SZDL V ZAGORJU

Vso skrb občnim zborom SZbL

V nedeljo velik dogodek
LADJO »TRBOVLJE« BODO SPLAVILI V NEDELJO, 

13. DECEMBRA V PULJU
Poročali smo že, da v Pulju gradijo motorni tramper, 

ladjo z imenom »Trbovlje«. Slavnostno bodo zatulile sirene 
ln pozdravile novo ladjo Splošne plovbe iz Pirana, ko bo 
v puljski ladjedelnici zdrsnila v morje, ponesla in vila 
častno našo zastavo po vseh morjih ln pristaniščih sveta. 
— S ponosom bo nova ladja nosila Ime zgodovinskih 
Trbovelj, ki so že od nekdaj -po vsej državi znane kot 
revolucionaren kraj, kot center neustrašenega boja proti 
kapitalizmu ter Izkoriščanju in zatiranju delovnih ljudi 
in borbe za lepše življenje nas vseh.

Ob splavitvi bo novi ladji »Trbovlje« botroval 
predsednik LRS in poslance občine Trbovlje, tovariš 
Miha Marinko. Te slovesnosti se bodo nadalje udeležili 
tudi predstavniki trboveljske občine ln zastopniki kra
jevnih gospodarskih organizacij.

V Imenu vseh Trboveljčanov In revlrčanov kličemo 
novi ladji v pozdrav: SREČNO!

Minulo sredo popoldne se je 
v Zagorju ses«ii plenum občin
skega odbora Socialistične zve
ze, ki so mu prisostvovali tudi 
predsedniki in tajniki osnov
nih ogranizacij SZDL zagor
ske občine. Udeleženci plenu
ma so razpravljali o dveh toč
kah dnevnega reda: o vsebin
skih in organizacijskih pripra
vah na bližnje letne konferen
ce osnovnih organizacij SZDL 
in tajnih volitvah novih vod
stev. Predsednik občinskega 
odbora SZDL tovariš Rudi Bre
gar je poudaril uvodoma, da 
so letni občni zbori SZDL spet 
priložnost za seznanjanje na-

1VREME
ZA CAS OD 10. DECEMBRA 

DO 20. DECEMRA;
Pričakujemo vdor mraza 1* 

Rusije. Približno do 17. decem
bra bo skoraj vsak dan snežilo, 
z burjo in temperaturo pod 
ničlo. — Po 17. decembru pre
težno jasno in hud mraz.

Dr. V. M.

ših ljudi z obširno tematiko 
našega družbenega razvoja in 
tudi z nekaterimi lokalnimi 
problemi ter vprašanji druž
benega življenja.

V zagorski občini deluje tre
nutno 20 osnovnih organizacij

SZDL, ki zajemajo okrog 8300 
članov. Ni dvoma, da bodo let
ne konference spet priložnost 
za nadaljnje vključevanje lju
di v to najmnožičnejšo politič
no organizacijo delovnega 
ljudstva, saj ta organizacija

V hrastniškl občini bodo volitve 
10. januarja 1960

Občinski odbor Socialistične 
zveze v Hrastniku je sklenil, 
da bod volitve v osnovnih or
ganizacijah SZDL prihodnji 
mesec. Člani bodo volitve opra
vili v nedeljo 10. januarja 1960 
v vseh osnovnih organizacijah 
na h ra tn iškem in radeškem 
sektorju.

Pretekli teden so bili sestanki 
predsednikov in tajnikov osnov
nih organizacij, ker bo treba v 
dneh od 15. do 31. decembra 
Izvršiti članske sestanke SZDL. 
Na teh bodo razpravljali o delu 
terenskih organizacij, hkrati pa 
sestavljali kandidatne liste za 
bodoče odbore.

Za uspešnejšo izvršitev vseh 
priprav in izvedbo volitev je

občinski odbor Socialistične 
zveze postavil 22-članski poli
tični aktiv za območje Hrastni
ka in Radeč ter 7-čla'nsko teh
nično komisijo.

najbolj uresničuje vsa napoti
la, ki smo si jih zadali pred 
mnogimi leti.

Predvideno je, da bodo letni 
občni zbori osnovnih organi
zacij v ožjem delu Zagorja 11. 
decembra, medtem ko bodo na 
vasi 13. decembra. Volitve no
vih vodstev pa bodo 20. de
cembra za vse organizacije. — 
Plenum je med drugim zlasti 
naglasil važnost temeljitih vse
binskih in organizacijskih pri
prav na te občne zbore. Vsa 
dosedanja vodstva osnovnih 
organizacij SZDL morajo sto
riti vse, da bi bile letne konfe
rence res politični dogodek v 
občini.

Veliko število prometnih nesreč v 
preteklem mesecu nas je zopet opo
zorilo, da Je motorizcija tudi pri nas 
pričela zahtevati svoje žrtve.

Ce bi hoteli poiskati vzroke, ki so 
najbolj pogosti za take nesreče, bi 
dobili naslednji odgovor: neupošteva
nje prometnih predpisov, nepazljivost 
In prevelika hitrost.

Predvsem prevelika hitrost Je vzrok, 
ki je v trboveljski dolini (verjetno 
tudi v obeh ostalih revirskih dolinah) 
najbolj pogost pojav In ga bomo odpra
vili le z ostro kontrolo. Vsakdo, pred
vsem pa vozniki motornih vozil bi 
morali vedeti, da je največja dovolje
na hitrost 40 km/h, kadar je cesta po
polnoma prazna. Kadar pa Je promet 
močnejši, pa bi bilo treba voziti še 
bolj počasi. Trboveljski šoferji, še 
bolj pa motoristi, pa kot v posmeh 
divjajo, kolikor zmorejo, ker menda 
mislijo, da se bodo s tem »postavili« 
pred, ljudmi. Seveda stvari ne smemo 
generalizirati, kajti teh »divjakov« Je 
le določen odstotek, pa vseeno sprav
ljajo na slab glas vse lastnike motor
nih vozil. Zavedati bi se pač morali 
vse, da trbovljska cesta ni nlkaka 
avtostrada ali pa dirkališče.

»Nimaš prednosti« — Je drugi pro
metni znak, ki ga predvsem kolesarji 
In vozniki mopedov ne upoštevajo. 
Zgodi se, da kdo od teh prldlrka •

Nesreče svare
stranske ceste, kot se je to zgodilo pri 
gasilskem domu, kot da jim gre za 
življenje — In nesreča je seveda ne
izbežna.

Do sedaj smo govorili 0 tivtlh, ka
terim je cesta pravzaprav namenjena, 
to je o voznikih. Vedeti pa moremo, 
da se šoferji mnogo bolj kot nedisci
pliniranih voznikov motornih vozil 
bojijo nediscipliniranih pešcev, kate
rih malomarnost Je v Trbovljah na
ravnost neverjetna. Drži eno: v kraju 
Imamo samo eno osrednjo cesto, kjer 
Je razporejenih 90"/« prodajaln in dru
gih obratov, ob vsem tem pa nobenih 
prehodov za pešce. Vse to so faktorji, 
ki prispevajo svoj delež k težavnemu 
stanju. Tako nastane podoba, ki jo do
mačini dobro poznamo, posebno pa Je 
prišla do izraza pred nedavnimi praz
niki, ko se vse gospodinje nakupovale 
razne gospodinjske In druge hišne ter 
ostale potrebščine. Cesta In pločniki 
so bil polni ljudi, veliko parkiranih 
avtomobilov, med temi pa »slalom«

vseh mogočih motornih vozil, zlasti 
mopedov.

Najbolj Je obremenjen odsek ceste 
od Trga revolucije do ovinka pri Knji
garni (Šetincu). VSAJ NA TEM OD
SEKU BI BILO NUJNO TREBA NA- 
ZNACITI PREHODE ZA PEŠCE. S 
lem bi prav gotovo zagotovili pešcem 
večjo varnost. Izkušnje drugih mest 
nam povedo, da se z označitvijo pre
hodov za pešce stanje na cestah bist
veno izboljša In omogoči normalni 
promet.

Tudi nekatere ceste v naši dolini 
skoraj ne zaslužijo tega imena. V mi
slih imamo spodnji del Partizanske ce
ste in pa odsek paralelke glavne ce
ste od trboveljskega tržnega prostora 
do stadio- SD Rudarja. Partizanska 
cesta, ki je v zgornjem delu tako lepo 
speljana ln tlakovana. Je v spodnjem 
delu ilvljensko nevarna, kar nam po
trjuje nasreča, ki je terjala smrt to
variša Dolgačnika. Izoglballšča, ki so 
bila napravljena ob popravilu ceste, se

malokdo poslužuje, kajti tista stran 
ceste je kljub temu, da je zid visok 
2 — 4 metre, popolnoma nezavarova
na, kjub temu, da stoje oporniki za 
ograjo, na katero so menda pozabili.

Druga stran pa je nevarna zato, ker 
je lahko spodrsniti na betonu, ki naj bi 
bil obenem kanal- Nevarnost se seve
da poveča, če pomislimo na morebit
ne posledice, ob katerih ljudje ne bo
do vedeli, kje naj hodijo-

Odsek ceste od tržnice proti stadi
onu SD Rudarja Je pravzaprav neu
poraben, ker so mostovi na njem za
silni In bi jih bilo bolje podreti in 
zgraditi betonske. Posebno tisti, ki je 
zaprt za promet, lahko vsak čas raz
pade, zlasti še, če bo pritiskala voda 
kot pred leti, saj je znano, da je 
Trboveljščlca hudournik.

To so torej problemi trboveljskega 
prometa, ne vsi, kajti gotovo smo ka
terega spregledali. Na nas vseh je, da 
se teh vprašanj lotimo. Z večjo disci
plino na cesti bomo prav gotovo do
prinesli svoj delež k varnejšemu pro
metu.

Pri obravnavanju prometnega vpra
šanja ne moremo prezreti prizadev
nega dela Avto-moto društva Trbov
lje, še posebno pa organov Ljudske 
milice, ki z vztrajnim In požrtvoval
nim delom skušajo zagotoviti čimbolj 
varen promet.

13. decembra 
volitve

v vodstvo osnovnih organizacij 
v Trbovljah

V nedeljo, 13. t. m., bodo v vseh osnovnih organizacijah 
Socialistične zveze delovnega ljudstva trboveljske občine redne 
volitve vodstev teh organizacij. Preko 11 tisoč članov SZDL bo 
volilo nova vodstva. Kandidatne liste so bile predložene na 
občnih zborih osnovnih organizacij, ki so se zaključili pretekli 
teden. V 14 osnovnih organizacijah bo izvoljenih 202 člana 
upravnih odborov in 42 članov nadzornih odborov, občni zbori 
pa so potrdili kandidatne liste, na katerih je predvidenih 230 
članov za upravne odbore. Razen tega bo članstvo tudi izvolilo 
216 delegatov za občinsko konferenco SZDL, ki bo meseca 
februarja 1960.

Za hiter potek volitev v nedeljo je poseben odbor za volitve 
pripravil 41 volišč, ki bodo odprta ves dan, po principu držav
nih volitev. V občinskem odboru SZDL pričakujejo, da se bo 
članstvo Socialistične zveze udeležilo volitev polnoštevilno ter 
opravičilo lanskoletne rezultate oz. udeležbo volitev, ki Je bila 
med najboljšimi v naši republiki.

Pravkar opravljeni občni zbori po osnovnih organizacijah 
SZDL so nakazali dokaj pisano problematiko dejavnosti in sta
nja na terenu ter vrsto problemov, katerim bo moral občinski 
odbor SZDL skupna z ostalimi političnimi In družbenimi orga
nizacijami- ter ljudskim odborom posvetiti vso pozornost In jih 
ob konstruktivnem sodelovanju članov Socialistične zveze tudi 
rešiti. Prav tako so bili zabeleženi veliki uspehi na gospodar
skem kakor tudi na drnibeno-politlčnem in kulturnem področja 
tako v občini kot v splošnem jugoslovanskem področju. Obstaja 
pa še vrsta objektivnih in subjektivnih težav, s katerimi se je 
članstvo SZDL seznanilo, oziroma jih že uspešno tudi obvladuje, 
zato je dano tudi vse poroštvo za nadaljnjo uspešno dejavnost 
na vseh področjih družbenega in gospodarskega dogajanja v 
občini,

To bodo tudi potrdili volivci na nedeljskih volitvah z Izvo
litvijo najboljših tovarišev In tovarišic v vodstva svojih osnov
nih organizacij Socialistične zveze ter še s posebnim poudarkom 
na zunanjo podobo Trbovelj, za kar bodo poskrbeli hišni sveti 
In vse druge organizacije na terenu in v podjetjih. t.

Člani Socialistične zveze delovnega ljudstva v Trbovljah! — V nedeljo, 13. decembra, vsi na volitve v odbore osnovnih 
organizacij SZDL! Kot zaveden član Socialistične zveze bo vsak državljan opravil svojo dolžnost ter prišel na volišče

že v jutranjih urah



ZBORI VOLIVCEV

Vrtiljak želja
Kljub temu, da je na zadnji* 

»borih volivcev tekla beseda 
o ustanavljanju stanovanjskih 
skupnosti, o ustanavljanju po
ravnalnih svetov itd., pa je bila 
skoro na vseh zborih volivcev 
raeprava državljanov usmerjena 
tudi na ostala področja našega 
družbenega življenja, Skoro bi 
lahko rekli, da je že kar v na
vadi, da so zbori volivcev 
VRTILJAK ZELJA, želja posa
meznikov ali ozkega kroga ljudi, 
po večini želja, ki bi jih lahko 
rešili brez razpravljanja že pred 
zbori volivcev.

Pripomniti velja, da številni 
volivci še doslej niso seznanjeni 
s tem, da Je potrebno, preden se 
določen problem ali kaj podob
nega postavi na zboru kot 
»sklep«, da je na zboru volivcev 
navzočih vsaj polovica volivcev, 
če pa tega ni, eo problemi samo 
»predlogi«. To omenjamo zaradi 
tega, ker so sklepi obvezni za 
ljudski odbor, predlogi pa ne.

Volivci 1. volilne enote v Za
gorju so predlagali, da naj se 
zgradi otroško Igrišče na ob
močju te volilne enote, pri če
mer bi volivci pomagali s pro
stovoljnim delom. To bi bilo res 
potrebno, saj so sedaj otroci s 
Cankarjevega trga, Prešernove 
ceste, Ceste 9. avgusta, Trbovelj
ske ceste in ostalih okoliških 
cest in ulic več ali manj pre
puščeni sami sebi. Razpravljali 
pa so tudi o tem, da j« treba 
organizirati prevoz smeti, in 
sicer s tovornjakom. To vpraša
nje naj bi rešilo komunalno pod
jetje v kraju, saj je problem 
pereč za območje celotne za
gorske občine.

V drugi volilni enoti so vo
livci govorili o tem, da naj se 
pri novi šoli, ki jo bodo začeli 
zidati v Zagorju, zgradi hkrati 
modema telovadnica. V osta
lem pa so menili, da je nujno, 
da takoj prične obratovati ko
pališče v Zdravstvenem domu v 
Zagorju, ki je že nekaj časa ne
izkoriščeno, čeprav čutijo pre
bivalci kraja v tem pogledu 
močno vrzel, saj se ne morejo 
nikjer okopati.

V volilni enoti Kolodvor so 
med drugim razpravljali o tem, 
da naj se območje Sklendrovca 
s področja krajevnega urada 
Podkum prenese na območje 
ObLO Zagorje ob Savi, prav 
tako so volivci iz Sklendrovca 
Izrekli željo, naj bi jim PTT do
stavljala pošto vsak dan.

V Kotredežu pa so sklenili 
predlagati ljudskemu odboru, da 
po dograditvi nove osnovne šole 
v Zagorju ne bi opustili po
možne šole v Kotredežu, oziro
ma natančneje povedano: v Ko-

OTVORITEV MO VEGA 
MOSTU V HRASTNIKU
Lokomotiva it. M.001 Je s 

svojo kompozicijo prva »pelja
la preko železniškega moštu v 
Hrastniku, ki s« ga popolnoma 
obnovili. Otvoritev tega mostu 
Je spet velika zmaga naših že
lezničarjev, saj ee vsa dela na 
njem skončell 1 mesec pred re
kom, odprli |t io Is >s praznik 
republike 29, novembra.

Pomen tega mostu *e redni 
železniški promet na progi 
Ljubljana—Zidani most Je v sto. 
Jem govoru ob tej priliki po
udaril tov. Ivan Varoga, direk
tor podjetja sa vzdrževanje 
preg v Ljubljani. Omenil Je, da 
Je stari most sluill svojemu na
menu 110 let.

Za obnovitev mostu Je bil« 
treba izvriltvi velik* dela, tako 
Je bHo n* primer treba lskopati 
1973 kub. metrov zemlje, obno
va mostu Je terjala nadalje 1168 
kub. metrov lesa, 1703 kub. me
trov betona, prav take *88 ton 
gramoza, 80» ton cementa itd. 
Na obnovljenih delih Je bilo 
treba opraviti skupaj 81,500 de
lovnih ur v vrednosti preko 06 
milijonov dinarjev.

Trak Je prerezal in s tem od. 
pri nov most tov. Marinček, 
načelnik prometnega oddelka v 
Ljubljani, v Imenu ObLO In 
obč. komiteja ZKS Hrastnik pa 
Je vse zbrane pozdravil tov. 
Stone Brečko. — Otvoritve k- 
leenlškega mostu v Hrastniku 
se Je udeležilo preko 1000 ljudi.

MISS AGATA 
V BREŽICAH

Dramska skupina prosvet
nega društva v Brežicah ima 
v letošnji sezoni na programu 
več del, predvsem komedije, 
ki so zelo privlačne za gledal
ce. Kot prvo so gledališčniki 
naštudirali komedijo Novaka 
»Dobrodošla, miss Agata!« ki 
obravnava sodobno tematiko 
in parodijo na darilne pakete 
iz Amerike. Premiero dne 21. 
p. m. si je ogledalo nad 500 
ljudi, ki so do zadnjega ko
tička napolnili veliko dvorano 
prosvetnega doma. Tako šte
vilen obisk priča, da so dobre 
dramske uprizoritve zaželjene.

Kakor smo izvedeli, bodo to 
igro v nedeljo 13. decembra ob 
18. uri ponovili v domu Svo
bode pri Opekarni, v ponede
ljek 14. t. m. ob 20. url pa 
spet doma. S tem bodo igralci 
ustregli vsem tistim, ki si ko
medije niso mogli prvikrat 
ogledati, a jo žele videti. — 
Vstopnice so na razpolago v 
Knjigarni Brežice (telet. it. 
Sil ek

tredežu delujejo vzporedni raz
redi z zagorsko šolo, vendar le 
nižji razredi. To pa zaradi tega, 
ker je naselje Kotredež precej 
oddaljeno od Zagorja.

V volilni enoti Toplice so vo
livci predlagali, da se za Zagor
je prihodnje leto zgradi skla
dišče za zelenjavo. V Okrogar- 
jevl koloniji pa naj se na mestu, 
kjer doslej stoje krušne peči, ki 
jih bodo podrli, zgradi otroško 
igrišče. Razpravljali so nadalje 
o popravilu nekaterih poti in 
cest.

Na Lokah pa so volivci govo
rili o tem, da je nujno, da se v 
kraju takoj ustanovi pralnica, 
čeprav zasilna, dokler je ne bo 
uredila tamkajšnja stanovanjska 
skupnost. Vendar je treba pri
pomniti, da je tu po sredi vpra
šanje sredstev in tega predloga 
verjetno ne bo mogoče rešiti. V 
Kisovcu pa so menili, da je nuj
no treba organizirati v kraju 
zobozdravstveno ambulanto in 
da je treba najhitreje pričeti z 
gradnjo nove osnovne šole za 
območje Lok—Kisovca, kjer se 
šola stiska v prostorih gasilskega 
doma, ki je bil kajpak zidan v 
druge namene.

Tudi na Izlakah so razprav
ljali o potrebi ustanovitve zobne 
ambulante, o čemer so govorili 
že na več zborih volivcev, na
dalje o tem, da je treba v kraju 
ustanoviti popolno osemletno 
šolo. Razen tega so obravnavali 
dokončno dograditev izlaškega 
vodovoda.

V Sentgotardu so volivci pred
lagali, da se v katastrski občini 
Hrastnik pri Trojanah ponovno 
ocenijo vse obdelovalne površi
ne po vrednostnih razredih.

V Cemšenlku so na zborih vo
livcev razpravljali o potrebi 
zgraditve ceste Izlake—Čemše- 
ntic, za katero naj se zagotovi

določen del sredstev gozdnega 
sklada. Volivci so nadalje še 
menili, da bi bilo najbolje, če bi 
se sredstva za popravila gozd
nih poti nakazovala neposredno 
na kmetijske zadruge.

Na Mllnšah so razpravljali o 
organiziranju prevoza delavcev 
na relaciji Izlake — Mlinše — 
Kandrše, o nekaterih perečih ko
munalnih problemih, zlasti še o 
izredno slabem stanju ceste Iz
lake — Mlinše — Kandrše, na 
kateri se je skozi celo letošnje 
poletje razvijal promet iz Za
savja v Ljubljano in iz Ljub
ljane v Zasavje. Predlagali so 
Se, da bi domača kmetijska za
druga v zimskem času pripra
vila predavanje o živinoreji. — 
V sosednem volilnem okolišu 
so volivci razpravljali o škodi, 
ki jo dela na kulturah divja
čina.

V Tirni pri Senožetih so raz
pravljali o potrebi popravila 
ceste Tirna—Podkmice, v Konj- 
ščlci pa o popravilu poti Iz Renk 
do Konjščlce, ki jo je v letoš
njem juniju uničilo neurje.

Na zboru volivcev v Podkumu 
so volivci razpravljali o reševa
nju problemov v Sklendrovcu, 
saj je tudi tamkaj napravilo ne
urje poleti izredno veliko škodo, 
ki je razdrlo cesto skozi Sklen- 
drovec v Podkum in jo onespo
sobilo za promet, o čemer so 
časniki že pisali. Razen tega so 
volivci govorili še o tem, da bi 
se obdelovalne površine v ne
katerih predelih ponovno oce
nile.

• * *

Naslov našega članka »Zbori 
volivcev — vrtiljak želja« je po
vsem umesten. Ko takole raz
mišljaš o raznih željah in pred
logih, ki so vsekakor umestni 
in razumljivi, opaziš, da bi jih 
prebivalci posameznih volilnih

enot ob večji samoiniciativi lah
ko rešili pogosto kar sami brez 
občinskega ljudskega odbora, 
oziroma večkrat z razmeroma 
malenkostno pomočjo občinskih 
financ. Treba je samo, da se 
krajevni odbori in krajevne po
litične Ln še druge družbene 
organizacije, med njimi tudi 
Ljudska mladina, med seboj po
govore in store vse potrebno za 
rešitev tega ali onega krajev
nega vprašanja. Ob dobri volji 
In ob tesni medsebojni povezavi, 
ki je še marsikje zelo pomanjk
ljiva, je mogoče zadovoljivo 
rešiti prenekateri krajevni pro
blem. Na ta način bi sčasoma 
prišli, rekli bi, do idealnega sta
nja v naših komunah, da bi ob
činski ljudski odbori obravna
vali samo tista vseobča vpraša
nja komune, ki jih krajevni 
činltelji v občini res ne morejo 
rešiti sami.

TAKO SI BODO TUDI LETOS NAJ MLAJŠI Z ZANIMANJEM OGLEDALI PRIREDITVE IN PRIHOD 
DEDKA MRAZA V OKVIRU NOVOLETNE JELKE

Novoletna jelka v Trbovljah
Bližajoči se praznik najmla> 

ših in družine tudi pospešuje 
priprave za čim bolj pisano in 
privlačno Izvedbo novoletne 
jelke in prihod dedka Mraza v 
naših občinah.

Tudi v Trbovljah sta se sedla 
organizacijski in tehnični odbor 
za izvedbo tega praznovanja.

V duhu predzadnjega zaseda
nja plenuma SZDL Trbovlje so 
sklenili, da se novoletno pra
znovanje izvede v okviru obči
ne s centralnimi prireditvami, 
ne pa v okviru podjetij. S tem 
je bilo poudarjeno, naj se vsa

Izpod Zasavske gore
Prebivalci zasavskih vasi« in 

saselkov, ki leže po pobočjih Za
savske gore in tja preko na Ja
sah, vzpetinah in višjih ravninah 
proti trojanskemu klancu, so ne
davno veselo pozdravili zopetno 
vzpostavitev avtobusne proge 
Mllnie—Zagorje. Delavci, usluž
benci in dijaki se sedaj zime ne 
boje, saj Jih bo avto ob vsakem 
vremenu potegnil v Zagorje. Na 
zboru volivcev pa Je prišla v teh 
dneh do Izraza že druga želja. In 
ta Je, da bi se ta proga podalj
šala do križišča cest na Vače in

Peče — do vasi Trate. Mnogo 
je namreč tam še ljudi, ki hi 
radi v tovarno; potrebni so za
služka. pa imajo do tovarne po 
več ur hoda.

Veliko voljo po napredku so 
pokazali letos prebivalci območja 
Kandrš, to je obmejne vasi med 
občinami Zagorje, Litija In Mo
ravče. Tu zo zelo delavni gasilci, 
ki imajo le motorno brizgalno, 
sedaj pa si grade še gasilski 
dom.

Da so gasilska društva v naših, 
od središč, večjih krajev odda-

Primer, ki opominja!
Sicer bi bil dogodek, ki ga bom v naslednjem 

opisal, skoraj nepomemben, če se ne bi bil zgodil pred 
časom v Zagorju ob Savi, v njem samem pa so Imele 
glavno besedo gospodinje iz Zagorja oziroma natanko 
povedano: z območja Sela.

Kmet Je na vozu peljal krompir v Trbovlje, da bi 
ga tam prodal. Namenil se je, da ga bo prodal po 
20 din kilogram.

No, in tega kmeta »o ustavile gospodinje In ga 
vprašale, kam pelje krompir. Ko jim Je povedal, kam 
je namenjen, so mu brž rekle, naj jih počaka, dokler 
se ne vrnejo tiste, ki mu ga bodo odkupile po 22 din 
za kilogram.

Mož je res počakal In gospodinje so mu pokupile 
ves krompir, kolikor ga je Imel na vozu — seveda po 
22 din za kilogram.

Kaže, da primer ni osamljen. Kljub temu, da go
spodinje vsak dan nastopajo proti navijanju cen, se 
navzlic temu večkrat zgodi, da so tudi same med po
budniki, da se cene navijajo. Tako je bilo tudi tokrat. 
Tako početje pa je treba pač kar najostreje obsoditi. 
Morda bodo ostale gospodinje Iz tega primera videle, 
kako Je, če tudi same pomagajo k navijanju cen, kar 
Je bilo letos, kakor vidimo, kljub slabši letini pri krom
pirju popolnoma nepotrebno.

Čeprav se v toku dogajanj večkrat zgodi kaj ta
kega ali podobnega (zlasti Se, ker med nami žive ljudje, 
ki prav namerno delajo paniko, kjer ni potrebno), je 
bil vendar to primer, ki nas opominja In ob katerem 
se velja zamisliti, zlasti še, ker vemo, da v revirjih 
nimajo vse gospodinje polnih denarnic, pač pa je še 
nešteto takih, ki morajo skrbno računati z vsakim 
dinarjem, kam ga bodo dale. Omeniti moramo, da so o 
tem primeru razpravljali tudi na zadnjem zboru vo
livcev volilne enote Selo pri Zagorju ln ga kar naj
ostreje obsodili.

In prav je tako. M. L.

Ijenlh vaseh potrebna, priča po
žar pred nekaj dnevi v vasi 
Mlinše.

Sredi dneva Je začelo goreti v 
velikem kozolcu, »redi vael. Ogenj 
se Je v nekaj minutah razširil 
tako, da ni bilo več misliti na 
reševanje kozolca ln vsega, kar 
Je bilo v njem. Z ročnimi bri
zgalnami, škafi ln posodo, ki Je 
prišla vaščanom v pod roke, so 
se vrgli na gašenje najbližjih go
spodarskih poslopij, ki so bila 
v nevarnosti. Sreča v nesreči Je 
bilo to, da Je bil dan miren, brez 
vetra, kajti tedaj hi šlo še marsi
katero poslopje po zlu. Ob tej 
priliki so vaščani videli prav na
zorno delo motorne brizgalne 
proti gašenju ognja s škafi In 
ročnimi s e« alkami, ki so v naj
večji potrebi odpovedale.

Prvi so prišli na pomoč z mo- 
torko gasilci z Izlak, ki so v ne
kaj minutah zaprli pot uničujo
čemu rdečemu petelinu. Kmalu 
za njimi so prihitele na pomoč 
še motorke te Lok in Zagorja, ki 
so dokončno udušlle požar.

Kako Je požar nastal, kdo ga Je 
zanetil, do danes še ni znano.

Na zboru volivcev so se vo
livci zavzeli tudi za to, naj se 
prihodnje leto dokonča cesta na 
Zasavsko goro. Znano Je namreč, 
da so bili pred leti v to cesto 
vloženi milijoni, nato pa Je delo 
prenehalo. Oh neurjih Je voda 
zamašila kanale ln prepuste na 
nekaterih mestih ter udrla ce
stišče.

Cesta ima namreč pomen za 
razvijajoči se turizem v Zasavju 
In volticl so dobili pojasnilo, da 
bodo prihodnje leto spet začeli 
nadaljevati dela na tem odseku.

Na zboru so se volivci zavzeli 
tudi za pospešitev del na cesti 
pod vasjo Mlinše, kjer gradi 
Uprava cest te Ljubljane be
tonske Ucarpe ln Je promet z av
tomobili na cesti zelo težaven ln 
nevaren.

V letošnji Jeseni so pričeli na 
Mllnšah tudi z urejevanjem za- 
drnlnega doma na zunaj. Ze se
daj Je lice stavbe povsem dru
gačno. Ko bo poslopje dokončno 
ometano ln urejena tudi njegova 
okolica, bodo dobile Mlinše dosti 
lepšo podobo. V načrtu Je nada
lje notranja ureditev tega doma, 
namreč ureditev dvorane (odra) 
ln oprema prostorov s primernim, 
potrebnim Inventarjem, kar vse 
bo dalo gospodarstvu in prosveti 
v Kranju nov razmah.

I. O.

vred viden a in še nepredvidena 
sredstva za organizacijo novo
letne jelke zbere v centralni 
fond.

Vse praznovanje naj do u- 
smerjeno na družinski prazn k 
in na kolektivne obdaritve 
otrok oziroma šol. Delovnim 
kolektivom, ki imajo patronat 
nad določenimi šolami, je bilo 
priporočeno, da se za učence in 
šole nakupijo kolektivna dar1- 
la, ki naj bodo čim bolj prak 
tična, služeča praktičnemu izo
braževanju učencev v skladu z 
načeli nove šolske reforme. 
Kaže, da so delovni kolektivi, 
k, imajo patronate nad našimi 
šolami, razumeli zadevna napo
tila, kajti delovni kolektiv Ru
dnika Trbovlje-Hrastnik je že 
poprosil za mnenje in potrebe 
vodstvo osnovne šole v Trbov
ljah II, s čim naj bi pripomogel 
k izboljšanju praktičnega pouka 
na šoli.

Kaj bodo doživljali naši malč
ka v dneh od 27. do 30. decem 
bra t L, ko bodo glavne prire
ditve novoletne jelke?

Verjetno ne b| bilo povsem 
prav, če bi že vnaprej izdali 
vse, kar je bilo sklenjeno na 
sestanku zadevnega priprav
ljalnega odbora.

Povemo pa lahko to. da bo 
prihod dedka Mraza v slavnosi-

Nova črpalka »Petrol* 
v Brežicah

V neposredni bližini garaž 
podjetja »Prevoza« ob glavni 
cest; Brežice — kolodvor je v 
rekordnem času zrasel nov ob
jekt — modema črpalka za te
koča goriva. Kljub letošnjemu 
slabemu vremenu, zatrjujejo 
tovariši Splošnega gradbenega 
podjetja »Pionir«, bo ta ben
cinska postaja končana do 
konca letošnega leta- Investitor 
»Petrol« iz Ljubljane že išče 
prodajalce goriva, kar dokazuje 
pravilnost navedb gradbenikov.

Na novi postaji bo na raz
polago servis za bencin, oktan
ski bencin in plinsko olje zra
ven ostalih uslug navedenega 
podjetja. Nova črpalna postaja 
je za Brežice pomembna pri
dobitev, saj je bila dosedanja 
uporaba zadevnih črpalk pred 
»Ljudsko potrošnjo« že narav
nost nevzdržna ln nevarna.

Predvidena je nadalje gradnja 
servisa ob novi avtocesti ns 
Čatežu. Ta servis naj bi bil 
opremljen tudi z reistavrac1 jo 
ln hotelom, kar bo vsekakor 
velika pridobitev za koristniki- 
avtoceste ln seveda za razvoj 
turizma ob Krki Ln Catečkih 
toplicah.

nem sprevodu v nedeljo, 27. 
decembra ob 17. ur j z odhodom 
od doma Svobode II v Zg. Tr 
bovl j ah in prihodom na Trg 
revolucije. Dedek Mraz pa bo 
dne 30. decembra odšel ob l7 
uri izpred doma Svobode-Za- 
savje in se poslovil od naših 
najmlajših državljanov na Trgu 
revolucije.

Prostor med Blagovnico ln 
Pošto bo pravljično urejen, 
okrašen bo nadalje Trg revolu
cije in sam Delavski dom, kjer 
bod-o glavne gledališke in kino 
prireditve.

Na pravljičnem prostoru bo 
do tudi razne prodajalne, k' 
bodo nudile otrokom in staršem 
vrsto slaščic in drugih podobnih 
dobrot.

V naštetih dneh bo v gledali
ški dvorani Delavskega doma • 
režiji tovarišice Geni Rakov« 
uprizorjena igrica »Pikica in 
Tonček«, razen tega bo Svet 
Svobod in prosvetnih društev 
občine Trbovlje organiziral za 
cicibane ln pionirje javno pr- 
reditev »Pokaži, kaj znaš!«

Vsi trije trboveljski kinema
tografi bodo predvajali primer
ne otroške filme.

V okviru šol- je prav tako 
predvidena vrsta internih prire
ditev, ki jih bodo pripravile 
mladinske in pionirske organi
zacije.

Za izvedbo tega obsežnega 
programa so se formirali 4 od
bori, ki bodo izdelali vse po
trebne priprave, od organizaci
je slavnostnega sprevoda dedka 
Mraza, dekoracij in ureditve 
pravljičnega slavnostnega pro
stora do iluminacije in izdelav* 
pobližjega programa in razpo
reda vseh kulturnih prireditev 
ob prazniku novoletne jelke.

Vse navedeno nas navdaja • 
prijetnim presenečenjem, da so 
Trboveljčani sklenili priprav t! 
svojim otrokom čimprijetne.Se 
•n čimslavnejše praznovanje ob 
vstopu v novo leto, kar bo vse
kakor še bolj poživilo razpolo
ženje, ki bo vneslo v vsako dru
žino še več veselja in zadovolj
stva.

še nekaj o Slovencih v Beogradu
V številki 47-48 -Zasavskega 

tednika« z dne 25. novembra 
1.1. beremo pod naslovom »Slo
venci v Beogradu« poročilo o 
raznih beograjskih Slovencih, 
med njimi tudi o Iztoku Palja- 
ruciju (Pagliaruzzi). V odstav
ku o slednjem je med drugim 
navedeno: »... je pobegnil v 
Srbijo po preganjanju Sloven
cev v tistem delu Slovenije, ki 
so ga okupirali Nemci. Prebi
valci Srbije in Beograda so 
njega in ostale slovenske be
gunce zelo toplo sprejeli.«

S takim načinom pisanja se 
bivši slovenski izgnanci v Sr
biji nikakor ne moremo stri
njati, pa najsi je prišlo do nje
ga po krivdi tov. Paljarucija 
ali pa pisca članka Branka 
Djukiča. Tovariš Paljaruci ni 
pobegnil, marveč je bil z vso 
svojo družino s prvim trans
portom slovenskih izgnancev iz 
taborišča za preseljevanje v 
Šentvidu nad Ljubljano dne 6. 
julija 1941 izgnan skupno s 
522 drugimi tovariši in tovari
šicami v Valjevo, pozneje pa 
se je sam preselil iz Valjeva v 
Beograd. On in vseh 8000 Slo
vencev, ki so bili Izgnani z Go
renjskega in Štajerskega v Sr
bijo, niso bili begunci, marveč 
izgnanci ter so jih pripeljali v 
Srbijo s transporti pod stražo 
nemške varnostne policije (Sl- 
cherheitspollzei). Begunci' niti 
nismo mogli biti, saj nismo 
pred nikomer bežali niti po

begnili, marveč so nas nemški 
okupatorji pod vodstvom GE- 
STAPO zaprli in nato s silo iz
gnali iz naših domov in iz naše 
ožje domovine. Obenem pa so 
nam zaplenili vse naše premo
ženje razen 25 nemških mark 
in 50 kg prtljage na osebo — 
v korist »sklada za utrjevanje 
nemštva« (Fond ftir die Festi- 
gung des Deutschtums). Be
gunci oziroma izbeglice pa so 
bili stotisoči Srbov, ki so res 
pobegnili pred preganjanjem s 
strani ustašev, Madžarov in 
Madžaronov, Bolgarov in Bu- 
garašev, Arnavtov in drugih. 
Mi Slovenci v Srbiji pa smo 
dosledno odklanjali ime »iz- 
beglica«, ker smo bili in smo 
se tudi imenovali — izgnan
ci. V Valjevu smo tudi imeli 
»Združenje slovenskih izgnan
cev«.

Prosim, da to pojasnilo ob
javite, da ne bo kakih napač
nih pojmov in misli. Z obema 
rokama pa potrjujemo navedbo 
o Srbih, ki so izgnane Sloven
ce sprejeli res toplo in gosto
ljubno, skratka — v pravem 
pomenu besede — bratsko.

Za objavo pojasnila se lepo 
zahvaljujem.

Ljubljana, dne 27 nov. 1959.
Cvetko A. Kristan,

bivši predsednik Združenja
sloven. Izgnancev za okrožje
Valjevo in okrožnega odbora 
OFSN za okrožje Valjevd.

PO SVETU
SOLNIKI IZ KRANJA 

^ V NAŠIH REVIRJIH

Ne bi bilo prav, če bi začeli tokrat
ni tedenski pregled mednarodnih do
godkov, ne da bi omenili dva, ki za
devata neposredno našo driavo: oba 
•ta v vsebinski zvezi.

V naši olji domovini se je prejšnji 
teden mudil predeednlk kamboške 
vlade princ SJhanuk, ki Je vodil vlad
no delegacijo svoje dešele, ki Je obi
skala Jugoslavijo. Princ Sihanuk Je 
pred prihodom v Jugoslavijo obiskal 
še druge dešele; v Kairu Je dal za
nimiv Intervju kairskemu listu »Al 
Gumhurla«, ki priča, da ei državnik 
te, po prebivalstvu majhne azijske dr- 
lave (pet milijonov prebivalcev) ne 
dela nobenih Iluzij glede položaja v 
Aziji In v svetu, ter da bazira svojo 
politiko samo na političnem realizmu, 
ki ga terja današnji čas.

Kambodža Je ena od držav, ki Je 
zavrnila ameriško gospodarsko pomoč 
zimo zato, ker so hoteli, da bi Isto
časno vzela tudi vojaško pomoč, česar 
nt hotela storiti. Z drugimi besedami, 
Kambodža Je dežela, k| se striktno 
drži politike aktivne koeksistence In 
popolne neodvisnosti, ksr Je posebno 
važno v sedanjem obdobju razvoja 
mednarodnih odnosov, ko so na >beh 
straneh, pri vzhodnem ln pri sahod- 
nem bloku, le zaznavni poskusil, utr
diti blokovsko disciplino navznoter |n 
iz I Iti »opredelitev« Izvenblokovsklh 
držav- Zato Je naravno, da Je ksmbo- 
ška vladna delegacija v Jugoslaviji

naletela na skupni Jealk, ko je bilo 
govora o glavnih mednarodnih vpra
šanjih, ki danes pretresajo svet. Obisk 
kamboške vladne delegacije v naši 
državi Je torej vnovična manifestacija 
poveaanosti Jugoslavije z vzemi azlj- 
sko-sfrlšklml državami, ki ee zavze
majo v duhu bandunških načel za po
litično In gospodarsko neodvisnost. 
Izven blokov In različnih blokovskih 
formacij.

Druga manifestacija povezanosti v

držav protlkolonlallstlčno konferenco 
v Beogradu $lcer omenil, ni pa obja
vil niti besedice Iz govora jugoslo
vanskega predstavnika, kar bi ee spo- 
dobilo le zato, ker Je bila Jugosla
vija gostitelj In se Je delo konferen
ce odvijalo pri nas...

Tesno povezanost z azijsko-efriški- 
ml državami, to Je z bandunško sku
pino držav Izpričuje tudi brzojavka 
Indijskega predsednika Nehruja pred- 
sednlku Titu. Indijski premier v njej

Mednarodni mozaik
tej smeri Je bila proti kolonialistična 
konferenca v Beogradu, kjer so se se
stali zastopniki protlkolonlallstlčnih 
gibanj lz mnogih detel. NI naključje, 
da Je bila konferenca prav v Beogra
du, saj se Jugoslavija dosledno zavze
ma za ukinitev slehernega kolonializ
me. z katere koli strani prihaja In 
kakršno koli etiko sl nadeva; sa to 
se ne zavzema s bučnimi propagan
dističnimi frazami, ki le razvnemajo 
strasti In onemogučujejo celo sicer 
možne rešitve, marveč z konstruktiv
nimi predlogi, ki prispevajo k ustvar
janju atmosfere, v kateri bo laže po
iskati kompromisne rešitve. Zato nt 
naklučje, da Je tisk vzhodnoevropskih

poudarja tesno povezanost in sodelo
vanje med Indijo in Jugoslavijo In li- 
raža prepričanje, da se bo to sodelo
vanje še poglobilo.

Priprave za sestanek »na vrhu« teko 
dalje. Predsednik ZDA Elsenhotver se 
je podal na skoraj 40 tisoč kilometrov 
dolgo potovanje, na katerem bo obi
skal prestolnice enajstih držav. Po
tovanje bo doseglo vrhunec v Parlsu, 
kjer se bo ameriški prezldent udeležil 
»malega vrha«, ,to Je seetanka lefov 
štirih velikih zahodnih držav: Brita
nije, Franclje, Zahodne Nemčije In 
ZDA. Na tem sestanku naj bl pripra
vili skupno stališče, ki ga bodo trije

zahodni državniki zavzeli na bližnjem 
srečanju s Hruščevlm.

Na nasprotni strani, to Je v vzhod
nem bloku, bl lahko vzporejali te 
priprave na »vrh« z udeležbo Hrušče- 
va na VII. kongresu madžarske komu
nistične partije, na katereme Je mini
strski predsednik Kadar povedal, da 
se »sovjetske čete ne bodo umaknile 
Iz Madžarske, dokler se ne razbistri 
mednarodni položaj ...«

V New Torku pa ee pred OZN od
vija »alžirska razprava«. Kot je zna
no, Je začasna alžirska vlada sprejela 
poziv generala de Ganila In Je poob
lastila pet alžirskih političnih prva
kov, ki so v francoskih zaporih, naj 
začno pogajanja za ustavitev ognja In 
za način, kako b0 Izvedena ideja o 
referendumu gledr samoodločKve ler 
o ustreznih Jamstvih.

Francozi eo pogajanja t »ujetniki« 
odklonili ln so začasno rasgovorl pa
dli v vodo. 8 tem seveda ni rečeno, 
da do razgovorov ne bo prišlo. Ce bo 
na primer v Združenih narodih Izgla
sovana resolucija, ki priporoča raz
govore med Francijo In »drugo stran
ko«. ho Imela začasna alžirska vlada 
to prednost, da se bo uklonila volji 
OZN In ne Franclji: In če Francozi 
tudi po morebitni taki resoluciji ' nr 
bl hoteli Iti n* razgovore, bodo oni ti
sti, ki ne spoštujejo »klopov OZN, kar 
lil pomenilo vsekakor prrdnmt zn Al
žirsko osvobodilno gibanje

V soboto, 8. t. m., Je pod vod
stvom. prof, Edgarja Vončine, 
Sefa odseka za šolstvo In prosve
to pri ObLO Kranj, obiskalo 36 
profesorjev ter učiteljev ln uči
teljic te Kranja ln njegove ožje 
ln širše okolice naše revirske 
kraje. Ker so prispeli k nam z 
avtobusom, so sl izletniki lahko 
v enem samem dnevu ogledali 
produkcijski proces kar v 8 to
varnah, ln sicer v Steklarni ln 
Tovarni kemičnih Izdelkov v 
Hrastniku ter Cementarni v Tr
bovljah. kjer so Jim na podlagi 
prav zanje pripravljenih shema
tičnih skic še posebej obrazlo
žili, kako se tzdehijš znani trbo- 
boveljskl Portland cement, — 
Kranjski profesorji In učitelji so 
bili s tem poučnim izlettmi zelo 
zadovoljni, še posebno, ker so 
bili v vseh velikih zasavskih to
varnah a pozornostjo In prijaz
nostjo sprejeti — z ogledom teh 
tovarn pa so sl Solniki sprt raz
širili svoje znanje, kar Jim bo 
dobro služilo pri pouku na na
ših reformiranih šolah.

Tovariš Vončina Je članu naš« 
redakcije ob tej priliki v prija
teljskem razgovoru povedal, kako 
sl na odseku za šolstvo In pro
sveto ObLO Kranj, ki vodi in 
usmerja kar 29 osnovnih šol v 
kranjski občini, prizadevajo, ds 
sl učiteljstvo s takimi praktičnimi 
ekskurzijami — z živim, nepo
srednim kontaktom z našimi go
spodarskimi podjetji, bogati ifl 
širi svoje strokovno znanje, kar 
Je neprimerno večje vrednosti, 
kot pa seveda suhoparno, verbsl* 
no učenje |z knjig. Po pripombi 
vodje šolstva In prosvete občin* 
Kranj so se te ekskurzije udele
žili predvsem profesor)! ln uči
telji s razreda gorenjskih osem
letk. — Popoldne so al goatje *# 
Kranja ogledali še Delavski do* 
v Trbovljah,



MLADI PROIZVAJALCI V HRASTNIŠKI STEKLARNI SO ZROROVALI

IN TAKO JE PRAV!
Z naraščajočo proizvodnjo 

Steklarne Hrastnik se nujno 
Poraja težnja po povečanju 
strokovnega kadra, k; ga bo 
tovarna p© končani rekonstruk
ciji njenih naprav nujno potre
bovala. Prav t0 vprašanje je 
bilo jedro razprave ter poročila 
Kluba mladih proizvajalcev 
(KMP) v tovarni. Preteklo je že 
drugo leto, odkar deluje v stek
larni KMP. V tem obdobju se 
le po zaslug; kluba izboljša] 
tudi sistem dela. Prvo ;leto ob
stoja KMP so se njegovi člani 
bolj ukvarjali s splošnim štu
dijem; imeli s0 predavanja o 
gospodarskih vprašanjih, o de
lavskem samoupravljanju, pre
delali s0 poslovni pravilnik ter 
hkrati reševali splošna vpraša
nja, na katera so naleteli v 
Proizvodnji svoje tovarne. Dru
go leto P® je bilo bolj plodno 
na področju strokovnega dviga 
in izpopolnitve članov kluba. 
Rezultati v tem pogledu So že 
vidni.

Poročilo o delu kluba je te
meljito obdelalo vse probleme 
kolektiva In tovarne, prav tako 
navaja naloge, ki so jih člani 
KMp Izvršili. Članstvo se Je 
spoznalo z vso problematiko 
gospodarjenja v podjetju, sode
lovalo je pri obravnavah o na
grajevanju dela, prav tako pri

vseh vprašanjih, ki so se pora
jali med mladimi proizvajalci 
v posameznih oddelkih tovarne. 
KMP je nadalje dostavljal red
na poročila o svojem delu de
lavskemu svetu v tovarni, či
gar člani so tudi mladf proiz
vajalci.

Ce pa pogledamo število za
poslene mladine v steklarni, pa 
opazimo, da v klubu dela’ še 
vse premalo mladincev in mla
dink. V klubu je sedaj le 23 
kvalificiranih, 19 polkvalificira- 
nih, 22 nekvalificiranih in 1 vi
sokokvalificirani član. Prav ta
ko je opaziti, da se je strokov
nost članov zadnje čase precej 
dvignila. Tako vodi na primer 
mladinec brigado za izdelova
nje pecljastih brušenih kozar
cev, prav tako je na čelu bri
gade za napihovanje teti kozar
cev član KMP. To je razvese- 
lijvo dejstvo — kakor je v raz
pravi zborovanja poudaril di
rektor tovarne tov. Jože Klan- 
šek.

Klub je imel več strokovnih 
posvetovanj z direktorjem pod
jetje. Člani kluba so praktično 
delali v notranjem obratu to
varne, ln sicer so opravili 192 
ur v slikarnici, pri dezenih 
(brušenje kelihov) pn 213 de
lovnih ur. Videti je, da je ce
lotno delo kluba Slo za tem, da

se njegovi člani ln sploh mladi 
delavci uposaibljajo pri vseh 
kvalitetnejših delih steklarske 
stroke, ki kajpak terja veliko 
sposobnost ln znanje.

Ob vsem praktičnem delu pa 
člani kluba niso zanemarjali 
tudi raznih predavanj, v kate
rih so se vzgajali in učili, tako 
da bodo lahik0 nadomestili pri 
delu starejše tovariše, prav ta
ko pa se tudi spoznavali z vo
denjem tovarne, katere posli 
terjajo obširno znanje in ki ga 
je mogoče pridobiti šele z leti 
in postopoma.

Klub mladih proizvajalcev je 
analiziral tudi več predlogov, 
ki mu jih je posla] delavski 
svet steklarne v študij in ob
ravnavo. Predlog; s0 se nana
šali na tarifno politiko in na
grajevanje mladih delavcev v

tovarni. Prav tako je dobil 
klub v izjavo predlog 0 priučit- 
vi žensk na določenih delovnih 
mestih.

Predsednik Trante se je ob 
tej priliki dotaknil tudi proble
ma strokovnega tehničnega ka
dra v tovarni, ker sodi, da se 
morujo člani kluba izobraževa
ti tudi na tem področju. Stek
larna ima trenutn0 samo 2 in
ženirja in 2 tehnika, kar je za 
potrebe tovarne premalo.

Klub je s svojim delom ln 
uspehi dokazal, kak0 koristno 
je take klube ustanavljati tudi 
v ostalih podjetjih in tovarnah. 
Klubi nudijo mladini možnost, 
da se strokovno izpoplnjuje in 
veča znanje ter pripravlja, da 
prevzame posle starejših, ki od
hajajo in bodo še odhajali na 
zaslužen počitek.

Celotna razprava mladincev 
in navzočih članov tehničnega 
vodstva tovarne je pokazala, da 
je bilo delo KMP zelo koristno. 
T0 se očituje tudi v proizvod
nji ter v odnosih mlajših de
lavcev do dela, k[ postajajo po 
zaslugi kluba vse bolj resni. In 
tako je prav.

Kaj pa bodoče delo? — Člani 
kluba so analizirali dosedanje 
delo. Naloga kluba bo tudi v 
bodoče, da teži ln dela ne
utrudno na povečanju proizvod, 
nje, da skuša zmanjšati vse ne
potrebne stroške, da si dosledno 
prizadeva v proizvodnji upo
rabljati, vse tehnične in organi
zacijske možnost] za dvig ln 
pocenitev produkcije ter da 
strokovno dviga mlade, nekva
lificirane delavce. Klub si b0 
prizadeval, da tudi steklarski 
kolektiv izpolni petletni plan v 
štirih letih. To pa bo možno le 
tedaj, če se bodo vsi člani klu
ba mladih proizvajalcev in ce
loten kolektiv zavzelj za izved
bo svojih proizvodnih nalog.

R. V.

Gospodarski načrt 
za leto 1960

POGLED NA SPODNJI DEL HRASTNIKA, V OSPREDJU 
STEKLARNA

Kostelka v Trbovljah
V četrtek, 10. decembra, bo v gledališki dvorani Delav

skega doma v Trbovljah gostovalo Slovensko ljudsko 
gledališče iz Celja z delom Vladimira Levstika — Herberta 
Grtina »KASTELKA« (Gadje gnezdo). Predstava ob 16. uri 
bo za mladinski abonma in Izven, ob 20. uri pa za večerni 
abonma. Proste vstopnice so v prodaji pri blagajni Delav
skega doma za obe predstavi.

Vse ljubitelje gledališke umetnosti želimo še posebej 
opozoriti na to odrsko prireditev, ki bo razen v Celju to pot 
Prvič izvedena v Trbovljah in ostali Jugoslaviji. Na- premieri 
v Celju je ta igra dosegla izreden uspeh. V njej je deloma 
zajeta tudi trboveljska zgodovina, in sicer z osebnostjo ANE 
Dimnik, nekdanje trboveljske gostilničarke — Slovenske ma
tere. Avtor povesti »Gadje gnezdo« (Kastelka) je nekoč osebno 
v Trbovljah povedal, da mu je pri opisovanju glavne junaki
nje tega romana služila za vzor pokojna Ana Dimnik.

Spričo tega je želeti, da si to odrsko umetnino, ki nam 
jo je po povesti Vladimira Levstika priredil Herbert Grtin, 
ogleda čimvečje število domačinov in ostalih Zasavčanov.

V podjetju ELEKTRO-TR- 
BOVLJE je delavski svet na 
eni od svojih zadnjih sej raz
pravljal o periodičnem obra
čunu za tretje četrtletje t. L, ki 
izkazuje, da je podjetje v obra
čunski dobi od 1. januarja do 
30. septembra 1959 ustvarilo 
194,076.774 din bruto dohodka, 
kar znaša 73,2% izvršitve po
stavljenega plana za letošnje 
leto.

Pri razdelitvi čistega dohod
ka je deflavski svet postopal v 
smislu Navodil delitve čiste
ga dohodka in ugotovil, da je 
bil čisti dohodek ustvarjen le 
s prizadevnostjo kolektiva. Či
sti dohodek 38,592.027 din so 
razdelili v okviru razmerja, 
določenega v pripravljalnem 
postopku ob sprejemanju ta
rifnega pravilnika, ki predvi
deva razdelitev 72,6% na oseb
ne dohodke in 27,4% na skla
de s tem, da je delavski svet 
določil 72,36% za OD, 1,34% 
na obveznosti za rezervni sklad 
podjetja ter 25,30% na neraz
porejena sredstva.

^elavski svet je tudi že spre
jel gospe-arski načrt za leto 
1960, ki pričakuje 275,500.000 
din celotnega dohodka, kar je 
za nekaj odstotkov več, kot pa 
je bilo predvideno v planu za 
tekoče leto.

Prav tako je delavski svet 
tega podjetja na svojem zase
danju obravnaval rapidno na
raščanje delovnih nezgod. Sta
tistika kaže, da je v podjetju 
povprečno 10% zaposlenih lju
di v bolniškem stanju. Ko pa 
je vodstvo uprave proučilo 
vprašanje bolnikov, je ugoto
vilo, da gre pri bolnikih — ne- 
zgodnikih največkrat za malo
maren odnos do dela, za ne
upoštevanje nevarnosti, za izi
gravanje varnostnih pravil in 
za neuporabi j anje HTZ sred
stev. i

Del avski svet je naročil svoji 
HTZ komisiji, da natanko pro
uči vprašanje bolnikov in de
lovnih nezgod ter da na na
slednjem zasedanju predloži o 
tem obširno in konkretno po
ročilo. Poudarjeno pa je bilo,

da bodo morale politične orga
nizacije v podjetju, organi 
delavskem --nmoupravljanja in 
odgovorni uslužbenci podjetja 
posvetiti mnogo več pozorno
sti temu vprašanju, saj pred
stavlja tako velik odstotek de
lovnih nezgod za podjetje ve
li. škodo. t. MLADOSTNI NASMEH

SKRR ZA VEČANJE DRU2RENEGA STANDARDA V ZAGORJU

Na vrsti je trgovina
Za gotovo lahko trdimo, da 

je široko razpredena, organi
zacijsko močna trgovina danes 
v vsakem kraju, vsaki občini 
nujno potrebna, da lahko go
vorimo o tem, da imajo po
trošniki vse pogoje dobre in 
zanesljive preskrbe z vsem, 
kar potrebujejo vsak dan. Zal 
je takih občin pri nas še vse 
premalo, in občani iz leta v 
leto na zborih volivcev ali ka-

Kulturni odnosi med nami
Mnogo besed je bilo že izre

čenih o mesarjih, o ceni mesa 
in tako dalje, toda to, kar mi
slim sedaj napisati, ni v zvezi 
z mesom ali z njegovo ceno, 
temveč gre za kulturni odnos 
človeka do sočloveka. Zgodilo 
se je v Trbovljah.

V sredo, dne 25. novembra, 
sem šel v šolo. Časa je bilo še 
dovolj ln sem zaradi tega iz
stopil iz avtobusa pri restav
raciji na Vodan ter se napotil 
peš proti šoli. Bilo je popol
dne ob 15. uri. Ko sem prišel 
do mesnice pri gostilni Dim

nik, sem mimogrede pog'edal 
v mesnico. V lokalu so bili tri
je mladi ljudje -- mesarji. Bili 
so zelo glasni, pa se je eden 
od teh fantov zadrl name: 
»K ...., kaj pa gledaš noter!«

Ali je sploh mogoče še kaj 
takega? Danes, ko težijo vsa 
podjetja za tem, da bi potroš
nika čimbolj zadovoljila z 
vsem potrebnim blagom in se
veda s kulturno postrežbo. Kaj 
si naj potrošnik misli ob takih 
besedah?

Vse kaže, da bi bilo pravil
no, da bi naši ojdgovomi činite-

lji, ki razporejajo kadre po na
ših javnih lokalih — torej po
vsod tam, kjer pridejo usluž
benci v stik ■ z občinstvom — 
le-te preizkusili, kakšni so ti 
ljudje po svojih kulturnih od
nosih, kakšno je njihovo ve
denje do sočloveka. Sele potem 
smejo ti ljudje v naše javne 
prostore, prej ne. Imamo vso 
pravico zahtevati, da so v vseh 
naših javnih lokalih uslužbeni 
samo taki ljudje, ki natanko 
vedo, kaj je spodobno in kaj 
ni spodobno. G. L.

SEJA ZBORA PROIZVAJALCEV ObLO TRBOVLJE

Vse možnosti 
doseganja plana

REALIZACIJA PLANOV PODJETIJ ZA OBDOBJE OD L L DO 
30. IX. V OSPREDJU RAZPRAVE

Zbor proizvajalcev občinskega ljud
skega odbora Trbovlje se Je pred ne
davnim sešel na samostojni seji ter 
obravnaval obširno poročilo o eko
nomskih pokazateljih za obdobje od 1. 
januarja do 30. septembra t- L Spo
vedno Pa Je bil podana tudi analiza 
tarifnih pravilnikov gospodarskih or
ganizacij, oziroma kako se le-ti izva
jajo in vplivajo na »stvaritev dohod
ka gospodarskih organi zel j.

Poročilo o ekonomskih pokazateljih 
zajema vsa Industrijska, gradbena, 
obrtna In komunalna podjetja ter KZ 
Trbovlje, medtem ko je bilo gostin
stvo Izločeno Iz razloga, ker je le go
stinsko podjetje »Majolka« sestavilo 
periodični obračun, vsa ostala go
stišča v kolektivnem upravljanju pa 
sestavljajo obračune le polletno.

Osnovna ugotovitev Iz poročila je 
ta, da je plan v vseh področjih do
sežen, če abstrahiramo malenkosten 
zaostanek v gradbeništvu zaradi neiz
polnitve plana v projektivnem podjet
ju (Investicijski b|ro Trbovlje),

Ce primerjamo realizacijo elemen
tov družbenega plana d'o 30. IX. 1959 
z lehnlmi plani v vseh gospodarskih 
vejah, ugotavljamo, do je bil celoleten 
dohodek dosežen 80%, dohodek z 79%, 
tisti dohodek pa z 81«/«. Razpored tev 
tistega dohodka na osebne dohodke ln 
sklade le Izražena v planiranem raz
merju 89 ; H v korist osebnih do
hodkov Realizacija osebnih dohodkov 
znaša v tem obdobju 81% od planira
nih osebnih dohodkov, skladov pa 
79®V

Ako sl ogledamo realizacijo predvi
denih planov po posameznih gospo
darskih vejah, dobimo naslednje re
zultate

INDUSTRIJA
Planirani celoletni dohodek industri

je za leto 1959 je nekoliko nižji v pri
meri z letom 1958, medtem ko je do
hodek skoraj enak, tleti dohodek pa 
višji. Vendar so Industrijska podjetja 
z izjemo Eelektrarne Trbovlje v celo
ti Iznad 75°/o letnega plana, ozirom« Je 
ostvarjšn celotni dohodek proti planu 
1959 z 81%, v primeri z realizacijo v 
letu 1958 pa ravnotako z 81”/o, medtem 
ko znaša primerjava z realIzacljo v 
Istem obdobju lanskega leta 118%.

V okviru ldustrlje je podjetje »Me
hanika« v Trbovljah do 30. septembra 
1959 preseglo predvideni letni plan, 
kljub temu, da je bil le-ta v primeri 
z letom 1958 letos povečan za 16%- 
Mehanika Izkazuje .realizacijo celotne
ga dohodka 108°/»,. v primerjavi z re
alizacijo lansko leto pa 128"/o. — Ce
mentarna Trbovlje je realizira,la od 
celoletnega dohodka v primeri s pla
nom 99°/o, proti real lzacljl 1958 pa 78% 
letnega plana, proti realizaciji 1958 pa 
78°/o. Tudi Strojna tovarna Trbovlje je 
uspešna v Izvrševanju planskih nalog, 
saj je dosegla 84«/» letnega načrta ozi
roma 87% realizacije 1958,

GRADBENIŠTVO
Ta gospodarska veja je nekoliko 

pod planom, vendar je treba pripom
niti, da je bil ta načrt proti letu 1958 
povečan za 81% zaradi združitve grad
benih skupin RTH ln SGP Zasavje. 
£-Gp -Kasavje« je kljub kritičnemu 
stanju v prvih mesecih letošnjega leta 
doseglo realizacijo letnega plana v vi
šini 76%, proti realizacij) lansko leto 
pa 123«/,.

Podjetje investicijski biro v Trbov
ljah je planiralo za leto 1959 znatno 
večjo realizacijo, ki jo podjetje ni 
doseglo. Plan je bil ostvarjen oz. do
sežen e 67%, v primerjavi z lanskim 
letom s 104«/,. Podjetje prav tako ni 
ustvarilo planiranega dohodka ln či
stega dohodka, medtem ko je razde
lilo tisti dohodek z upoštevanjem po
treb skladov, kjer so skladi realizi
rani v vlšlhi 71%, osebni dohodki pa 
le s 54%.

TRGOVINA
Plan trgovine za leto 1959 se je 

proti letu 1958 povečal, predvsem za
radi otvoritve Blagovnice v kraju. 
Kljub temu »o trgovska podjetja do 
30. IX. 1959 dosegla 59% celotnega 
dohodka oz. 84«/, dohodka. Vendar pa 
je spremenjen odstotek razdelitve či
stega dohodka na osebne dohodke in 
sklade v škodo skladov. Skladi so do
seženi le v višini 51%, v čemer je 
glavni vzrok iskati v izgubi trgovske
ga podjetja »Potrošnja!, ki se je sa
niralo v breme skladov. Kljub temu, 
da se je znatno povečal promet v tr
govskem podjetju »1. junij«, je podjet
je doseglo 77"/, planiranega prometa, 
oziroma je prekoračen lanskoletni 
promet v 1'stem obdobju za 29«/,. — 
Trgovsko podjetje »Železnina« je do
seglo 85«/, pfianlranega prometa za le
to 1959 ter 100"/, realizacije 1958. — 
»Vitaminka« (trgovsko podjetje z ze
lenjavo In sadjem) je dosegla 81«/, 
svojega plana ter 102«/, realizacije v 
letu 1958.

OBRTNA PODJETJA
Ta gospodarska vej« je v celoti do

segla predvidene eflemente družbene
ga plana. Znatna je realizacij« skla
dov, saj je ta dosežena v višini 95«/, 
letnega plana. Pri obrtnih podjetjih 
je značilno, da je spremenjen odnos 
delitev CD na osebne dohodke ln 
sklade, predvsem z upoštevanjem ko
risti skladov, ln sicer od predvidene 
delitve 82 : 18 po tarifnih pravilni
kih na 78 : 22 po periodičnih obraču
nih. Določil razdelitve čistega dohod
ka (CD) nista upoštevali le podietil 
»Metallja« ln »Meso«.

Podjetje »Meso« je zaradi znanih 
vzrokov v zvezi s pomanjkanjem me
sa znatno pod planom, ln sicer je 
»Meso« doseglo 64«/, letnega plana ter 
bi delitev CD po tarifnem pravilniku 
ne zadostoval za jeritje plač, zaradi 
česar je podjetje moralo spremeniti 
delitev čistega dohodka. Povprečno 
doseženi osebni dohodek je na zapo
slenega večji le za 2% od plač po 
tarifnem pravilniku.

Podjetje »Metallja« v Trbovljah Je 
sicer doseglo celotni dohodek v vi
šini 86% letnega plana, tisti dohodek 
Pa Je realiziran le s 74%, Razdelitev 
CD na OD (osebni dohodek) ln skla
de v smislu tarifnega pravilnika je 
znatno spremenjen ter je podjetje 
razporedilo v sklade le 16«/, čistega 
dohodka namesto 29% In so skladi 
doseženi le v vitimi 41%. — Po obra
čunu 30. IX- 1959 znaša povprečni me
sečni znesek OD na zaposlenega 20-398 
dinarjev, kar je 10% več od predvide
nega stvarnega izplačila po planu za 
za leto 1959, oziroma za 44% več nad 
povprečno tarifno postavko za leto 
1959, Iz tega sledi, da bi se podjetje 
moralo ravnati v smislu priporočila 
zbora proizvajalcev ln priporoči] ‘ko
misij za dajanje soglasij k tarifnim 
pravilnikom.

Pristojni upravni organ LO, to je 
oddelek za finance ]n oddelek za go
spodarstvo ln komunalne zadeve, naj 
ugotove, kakšne so zakonite možnost' 
združevanja sredstev gospodarskih 
podjetij, In to v ta namen, da se 
razširijo kapacitete podjetij »Mehani
ka«, »Eelektro-Standard«, »Metallja« 
in »Strojno mizarstvo« ter končno pod
jetja »Tika«, v katerem bi predvsem 
lahko zaposlil] žensko silo.

Zbor proizvajalcev priporoča vsem 
gospodarskim organizacijam, da skrb
no gospodarijo e svojimi skladi ]n skr- 
be za to, da bodo s svojimi dtiležl pri
pomogle k dopolnitvi oz. dograditvi 
objektov družbenega standarda — šo
le, vodovoda, in do konca leta 1959 iz
polnijo obveznosti, ki so jih sprejele 
pred sprejetjem odloka o družbenem 
načrtu ObLO Trbovlje za leto 1959.

ko drugače govorijo o slabo 
razviti trgovski mreži in ugo
tavljajo, da gredo na tem 
področju stvari prepočasi na
prej. Dobro urejena in dobro 
založena trgovina pomeni vse
kakor slamo eno stopnico na 
poti k večanju družbenega 
standarda. Ljudje dobro vedo, 
da je urejena trgovska mre
ža lahko ogledalo skrbi obči
ne za potrebe ljudi. Prav tako 
vedo, da je včasih moč z ne
koliko dobre volje in organi
zacijskih sposobnosti odpraviti 
marsikatero nevšečnost.

V zagorski občini so pred 
kratkim združili trgovsko 
mrežo; za to so se odločili iz 
več razlogov, predvsem pa za
radi tega, da bi trgovska 
mreža lahko razpolagala z 
več sredstvi v svojih skladih, 
da bi lahko bila kreditno spo
sobna za najetje potrebnih po
sojil za nadaljnjo razširitev in 
modernizacijo trgovin in po
dobno. Četudi združitev doslej 
še ni dala kakih večjih rezul
tatov razen teh, da so za
čeli uresničevati zamisel in 
načrte o specializaciji ter o 
nadaljnjem razvoju trgovine. 
Ustavimo se za hip pri specia
lizaciji. Za zdaj delujejo samo 
tri specializirane trgovine, v 
kratkem pa jih bo delovalo 
več. Zanimivo je, da potrošni
ki zadovoljno ugotavljajo, da 
jim je bila na primer trgovi
na s pohištvom nujno potreb
na — dokaz za to, da dela tr
govina dobro, pa je v tem, da 
promet v pohištveni trgovini 
vsak mesec narašča.

Vendar bi se danes raje ne
koliko pomudili pri nekaterih 
načrtih, ki jih namerava 
združeno trgovsko podjetje s 
pomočjo občinskega ljudskega 
odbora uresničiti, in ki bodo 
uresničeni pomenili resnično 
izboljšanje trgovske mreže v 
Zagorju. Se ta mesec septične 
rekonstrukcija trgovine pri 
Suši. Preuredili bodo prostore, 
in ko bodo preurejeni, bodo 
v njih potrošniki dobivali vsa 
potrebna kozmetična in dru
ga sredstva. Zato pa bodo 
uredili za prvo silo trgovino 
v bivši Kmetijski zadrugi. Vsa

stvar naj bi bila urejena že 
do konca leta, v kolikor se ve
dla ne bi prišlo do kakih ovir.

Se, bolj zanimivi so nadalj
nji načrti. Že prihodnje leto, 
seveda spet, če ne bo kaj na
gajalo, dobi ožji del Zagorja 
potrošni center, in sicer na 
Cesti Zmage. Znano je, da so 
ob novo zgrajenih blokih že 
postavljeni objekti, ki so bili 
predvideni za ureditev večjih 
trgovin. Prihodnjo pomliad bo
do začeli te objekte nekoli
ko širiti tako, da bo celotna 
dolžina bodočih trgovin zna
šala 67 metrov. V teh prosto
rih nameravajo, če se ne mo
timo, urediti kar osem poslo
valnic. Potrošniki bodo lahko 
v teh, okusno urejenih trgo
vinah dobili skoro vse, kar si 
bodo želeli. Zamišljeno je ta
ko, do bi v teh prostorih od
prli delikatesno trgovino, tr
govino za konfekcijo s prikro- 
jevalnico, trgovino s špecerij
skim blagom, nadalje posebno 
trgovino za volnene predme
te, trafiko, brivski salon in 
druge trgovine. Na drugi stra
ni pa je predvideno, da bodo 
kmalu, zlasti potem, ko bo do
končno izdelan urbanistični 
načrt, začeli graditi veliko tr
govsko hišo, ki bo zadovolje
vala predvsem potrebe potroš
nikov z najrazličnejšim tek
stilnim blagom. Za tovarno 
-Sava« pa bodo uredili večjo 
tržnico, v kateri bodo dobili 
prostor tudi mlekarna in ne
katere druge potrebne trgovi
ne. Potrošni center naj bi bil 
urejen že do poletja drugega 
leta,najkasneje do konca 1960.

Takšni so torej, v grobem, 
nekateri načrti občine in tr
govskega podjetja za ureditev 
enega izmed najbolj perečih 
vprašanj na poti k zboljšanju 
družbenega standarda v za
gorski občini. Ni dvoma, da 
bo zahtevala realizacija vseh 
teh načrtov nemalo prizadeva
nja in vztrajnosti pri vseh od
govornih člniteljih. Ni pa prav 
tako nobenega dvoma, da bo
do najbolj pozdravili realiza
cijo teh načrtov potrošniki, ki 
nimajo dovolj možnosti za za
dovoljitev svojih potreb.

Čim več in ceneje
Na Rudniku Trbovlje-Hrast- 

nik so že razpravljali o načr
tih gradenj stanovanj za pri
hodnje leto. — Upravni odbor 
podjetja je sprejel načrt za 
gradnjo stanovanj, ki predvi
deva dvosobna ozir. enosobna 
stanovanja ter naročil upravi 
rudnika, da naroči načrte, ki 
bi vsebovali bistvene elemente 
predloženega osnutka.

Po tem načrtu naj bi imela 
d\'osobna stanovanja 60 kvdr. 
metrov površine ali 42 kvadr. 
metrov čiste — enosobno pa 48 
kvadr. metrov ozir. 36. Pred
računska vrednost takih stano
vanj naj bi znašala za dvosob
no stanovanje 2,100.000 din, 
medtem ko Di za enosobno 
stanovanje znašala 1,680.000 
din.

Osnovna težnja je v gradnji 
stanovanj, da se jih zgradi 
čim več in ceneje.

Nadalje je začrtano, da bi 
rudnik prihodnje leto v Trbov
ljah in v Hrastniku dokončal

po 1 stanovanjski blok, na no
vo pa bi se pričela gradnja tu
di po enega. V ta namen je 
zaprošen kredit v višini 100 
milijonov dinarjev. Posebno 
pa bo nujno, pripraviti v Tr
bovljah in v Hrastniku stano
vanja za samce, in sicer skup
no za 260 samcev.

Delavskemu svetu bo upra
va rudnika tudi predložila 
konkretne predloge o prodaji 
enostanovanjsklh hiš, ki so bi
le zgrajene pred letom 1945.

Da bi pa rudnik čim laže re
ševal stanovanjsko krizo, je 
bilo predlagano, da se izvede 
primerna popularizacija med 
člani kolektiva za vplačevanje 
sredstev za gradnjo stanovanj
skih hiš ter za priporočilo, da 
si člani kolektiva z vlaganjem 
lastnih finančnih sredstev za- 
gotovi.io stanovanja. Vložena 
sredstva se bodo po novih 
predpisih upoštevala pri obra- 
čunavnnlu nalomi.'n t



IZ NAŠIH SVOBOD
DELO OBČINSKEGA SVETA SVOBOD V HRASTNIKU

Perspektive bodočega dela
Tudi letni občni zbor občinskega 

edtoora Zveze Svobod v občini 
Hrastnik Je potekel v vsesplošnem 
vzdušju o perspektivah bodočega 
dela v kul turno prosvetnih organi
zacijah v Hrastniku in Radečah -v letu 1860.

Poseben poudarek 1e v svojem 
poročilu dal predsednik občinske
ga odbora Zveze Svobod tov. Al
bin Dušak počastitvi 40-letnice 
KPf, nadalje Programu, spreje
tem na VH. kongresu ZKJ.

Kultumoprosvetno delo v občini 
■e je razvijalo v Hrastniku največ 
v Svobodi I in Svobodi II, nadalje 
v Svobodi in prosvetnem društvu 
v Turju, prav tako v Svobodi Ra
deče in Zidani most, v samostojni 
šeleznlčarski godbi na pihala v Zi
danem mostu ter končno v pro
svetnem društvu na Vrhovem in 
Svibnem.

Vsa društva zajemajo v svojih 
vrstah 1660 članov in članic. Sta
nje članstva kaže. da preteklo leto 
niso dosti storili za to, da v 
kulturno prosvetne vrste pritegne
jo nove člane, kar bo v bližnjih 
mesecih ena izmed glavnih nalog 
društev.

Ce pogledamo delo v teh kultur- 
noprosvetnih organizacijah, vidi
mo, da se Je le-to razvijalo na 
principih starih, klasičnih metod 
dela. To so kajpak ozke oblike 
dela, ki se je pretežno razvijalo v 
4 godbah, nekaj pevskih zborih, 
dramskih skupinah in podobno. 
Ce pa primerjamo delo in njego
ve rezultate, moramo priznati, da 
so bili delo in njegovi rezultati v 
posameznih društvih vendar boga
tejši kot prejšnja leta. — Ob vsem 
tem pa moramo ugotoviti, da smo 
ostali v glavnem (kakor že re
čeno) le pri starem — je v svo
jem referatu poudaril tovariš 
predsednik. Primerjave kažejo, če 
vzamemo samo štiri društva: Svo
bodo I in II, Dol dn Turje, da so le 
glede števila članov ostala na isti 
ravni (lOOil—1008), kar pomeni, da 
■o društva v primerjavi s pora
stom števila prebivalstva številčno 
nazadovala. Nekaj podobnega bi 
pokazala tudi slika na radeškem 
sektorju.

Poročilo Je bilo v glavnem 
usmerjeno v to, da si morajo dru
štva prizadevati, da z novimi obli
kami dela pritegnejo v svoje vrste 
nove člane in se tako številčno 
k repe. saj morajo postati člani 
naših kulturnih društev najširše 
množice naših delovnih ljudi, zla
sti pa še mladinci in mladinke. Po
služevati se bo treba v bodoče 
med drugim ustanavljanja klubov 
In zadevnih prostorov, kjer si bo 
zlasti mladina ob prebiranju čas
nikov in revij ter ilustracij in 
knjig, nadalje predavanjih, deba
tah in razgovorih o politiki, go
spodarstvu, prosveti in kulturi ši
rila in bogatila svoje duševno ob- 
Borje ln znanje. Kjer naša pro
svetna društva klubskih prostorov 
še nimajo, si jih morajo preskr
beti. S takim načinom dela, s pri
jetnim življenjem v prostem času 
v klubskih prostorih, bomo pri
tegnili našo mladino k Izobraže
vanju, kar bo neprimerno večjega 
pomena, kot pa obiskovanje go
stiln. v katerih Je premnogo naših 
mladih, neizkušenih ljudi zapadlo 
pijančevanju, ki je napravilo že 
toliko gorja. Naši družbi, našim 
gospodarskim podjetjem, velikim 
m malim, naj ne bo žal za raz
položljiva denarna sredstva, ki jih 
bodo žrtvovala za klubske prosto
re t>o naših Svobodah — ki pa 
morajo biti res udobno ln privlač
no opremljeni — za nakup lepih ln 
poučnih revij in ilustracij ter 
knjig, ki Jih bo mladina v teh 
prostorih z veseljem pregledovala 
ln prebirala ter se ob njih Izobra
ževala — v takih prijetnih prosto
rih se bo mladina udobno ln za
dovoljno počutila ter spoznala, kaj 
hoče socializem ln komunizem — 
namreč napraviti vsakemu našemu 
marljivemu ln poštenemu delovne
mu človeku lepo. srečno življenje. 
— Posebno poglavje so tudi naši 
kinematografi. Tl so največ v ro
kah naših Svobod. Te pa še niso v 
celoti spoznale kulturnega pome
ne kina in filmov ter Jih izkoristile 
za pritegnitev mladine v prosvet
na društva. Naše Svobode naj v 
svojih klubih ustanavljajo posebne 
kino krožke, ki bodo odločali, 
kakšni filmi se bodo naročevali in 
prikazovali. V teh krožkih naj izo
braženi In izkušeni člani obravna
vajo ln razlagajo tematiko raznih 
filmov, ki se prikazujejo. Ob teh 
razgovorih se bo naša mladina 
izobraževala, vzgajala ter učila 
točiti dober film od slabega. Po
tem se tudi ne bo več treba bati 
»pohujšljivih« filmov, ker bo mla
dina vedela, pri čem je, kaj je 
kvarno ln kaj je vzgojno. Kako 
velikega pomena Je vse to, se v 
naših Svobodah še vse premalo 
zavedajo, kako važno je namreč 
izbiranje in naročavanje dobrih, 
vzgojnih filmov! Ce bodo naše 
Svobode in naši kino krožki tako 
delali, potem se široki krogi naše 
mladine ne bodo odtegovali našm 
prosvetnim društvom, kajti prej 
ali slej bo mladina spoznala, da 
Jim te kulturne ustanove ln nji
hova vodstva žele samo dobro in 
nič drugega.

Razprava pa 1e nadalje pokaza
la, kolike važnosti je res .zbira 
tudi vseh drugih kulturnih pro
gramov posameznih - dsekov pro
svetnih društev. Opozorila Je prav 
tako na problematiko in razne te
žave, ki »e še pdrajajo. Ob dobri 
in Cvreti volji vseh ter ustrezni 
finančni pomoči, kjer je ta res 
potrebna, pa bo mogoče odpraviti 
»dl te.

Minula kulturna sezona Je poka
zala. da Je bilo delo posameznih 
društev plodno in uspešno. Tako 
J* na primer referent iz Radeč po
ročal o delu tamkajšnje Svobode, 
kjer Je bilo kar 23 gledali
ških predstav a 4600 gledalci, 
nadalje 300 kino predstav, pri ka
terih je bilo prodanih 48 000 vstop
nic. V zadnjem času pa je v Ra
dečah nastal problem obiska raz
nih kulturnih prireditev, vendar ao 
dani v debati opozorili, kje ao

vzroki. Tako so Radečanl ob tej 
priložnosti rekli, da so prireditve 
zelo dobro obiskane, če pridejo v 
kraj na primer Avseniki ln podob
ni, medtem ko pevski koncerti in 
koncerti godb ljudi ne priteguje
jo. Prav tako ni obisk predavanj 
zadovoljiv, pri čemer pa je iskati 
vzrok največ v izbiri le-teh. Ljudje 
si namreč dosti bolj žele poljud
nih predavanj. Ta bo treba ločiti, 
namreč v študijska in poljudno
znanstvena predavanja, ki jih ra
zume vsak.

V Zidanem mostu so sedaj te
žave v kinosekciji, ki je v sestavu 
radeškega kinematografa. Nimajo 
namreč kvalitetne filmske apara
ture. niti dobrega zvočnika, kar 
razumljivo slat>o vpliva na obisk 
kino predstav in delo te sekcije. 
— V glavnem je celotno kulturno- 
prosvetno delo otežkočeno, ker na 
tem sektorju največ žive železni
čarji. Dela na prosvetnem domu 
pa v Zidanem mostu zadovoljivo 
napredujejo. — v prihodnje bo

treba tu več delati zlasti na vzgoj
nem področju.

Prav tako je razprava pokazala, 
da okrajni svet Svobod v Ljub
ljani nudi dosti pomoči vsem 
društvom. S prirejanjem raznih 
tečajev za pevovodje, knjižničarje, 
dirigente itd. nudi okrajni svet 
dosti več kot prejšnja leta.

S posebnimi težavami pa se mo
rajo ubadati periferno prosvetna 
društva, tako na primer na Vrho
vem. Tovariš iz tega kraja je 
n. pr. vprašal, zakaj ne prihaja na 
Vrhovo potujoči kino. Težave pa 
Imajo še z drugimi problemi, s 
katerimi se bore zlasti od centrov 
odmaknjena prosvetna društva.

K besedi se je oglasil tudi taj
nik okrajnega odbora Svobod. V 
svojem govoru je nakazal nalo
ge. ki Jih morajo izvrševati naša 
prosvetna društva ln tako odigrati 
vlogo, ki jim jo Je zaupala naša 
družba — tov. Franc Grešak pa 
je opozoril na probleme v Hrast
niku ter hkrati pozdravil občni

zbor v imenu občinskega komiteja 
ZKJ Hrastnik.

Po poročilih in razpravah so na
vzoči napravili ustrezne zaključke 
in sklepe, ki nakazujejo smer bo
dočemu delu občinskega odbora 
Svobod Tako so na primer skle
ni)!, da se občinski svet Svobod 
utrdi s pomočjo političnih organi
zacij. Nadalje naj se na podlagi 
analiz v posameznih društvih se
stavi terminski koledar raznih 
kulturnih in drugih prireditev, da 
se posebna skrb in pazljivost po
sveti prosvetnim društvom, ki so 
oddaljena od sedeža občine, zlasti 
še društvom?! ki delujejo na pod
ročjih ki so se na novo priključila 
k občini Hrastnik. Potrebno bo 
poskrbeti, da se bodo zabavni in 
poučni filmi prikazovali tudi v 
krajih kjer ni stalnih kinemato
grafov, kot na primer Vrhovo, 
Svibno in Turje. Pomagati bo tre
ba vsem društvom pri izvajanju 
programa, ki ga je sestavil okraj
ni svet Svobod. Za njegovo izva
janje bo treba ustanoviti več so
svetov. ki bodo pomagali izvrše
vati naloge občnega zbora.

Za novega predsednika občin
skega sveta Svobod In prosvetnih 
društev so Izvolili tov. Gvida Ur

lepa. R. V.

OBČNI ZBOR SVETA »SVOBOD IN PROSVETNIH DRUŠTEV« 
ZAGORSKE OBČINE

Usmerjenost v izobraževanje
Kot smo poročali v zadnji 

številki, je bil pred kratkim v 
Zagorju občni zbor sveta 
"•Svobod« in prosvetnih dru
štev. Prva značilnost tega 
zbora je bila zelo dobra ude
ležba, saj je od 46 voljenih 
delegatov prišlo na zbor kar 
45 društvenih delavcev iz vse 
občine. To je dokaj jasen do
kaz, da se zagorska prosvetna 
društva — enajst po številu — 
zavedajo svojega važnega po
slanstva, glede na nekatere 
nove pogoje ljudskoprosvetne- 
ga in vzgojnega udejstvovanja.

Predsedstvo občnega zbora 
si je zadalo nalogo, usmeriti 
vso razpravo v program dela, 
ki je bil letos še bolj podrob
no obrazložen kot drugekrati. 
To mu je uspelo skoro v ce
loti, saj so vsi diskutanti go
vorili več ali manj samo o na
črtih, kj jih bo treba realizi
rati. Letošnji program sveta 
-Svobod« jev glavnem usmer
jen v vzgojo ljudi. Nekateri 
podatki, s katerimi razpolaga

svet, še prav posebno zahteva-., niku še večerno kmetijsko šo
jo tako orientacijo. Resda so v 
Zagorju ustanovili Delavsko 
univerzo, ki naj bi pričela si
stematično izobraževati in 
vzgajati ljudi, pač po njihovih 
interesih. Toda delavska uni
verza še zdaleč ne bo zmogla 
vsega opraviti, zato je nujno, 
da si ustvari ta ustanova 
okrog sebe še vrsto drugih 
izobraževalnih inštitucij, ki 
naj pomagajo pri tem važnem 
opravilu. Prej ko slej je za to 
delo poklican tudi svet »Svo
bod« oziroma društva, ki de
lajo v okviru tega organa. Na 
pobudo sveta je bilo doslej v 
zagorski občini organiziranih 
petero večernih šol.

Najštevilnejše so šole za 
starše, ki delajo v Toplicah, 
Zagorju in na Lokah. V vseh 
teh šolah je vpisanih okrog 
90 staršev. Solo za mlade za
konce pa obiskuje 36 mladih 
ljudi. V kolikor bo svetu 
uspelo organizirati 
kmetijsko zadrugo

skupno s 
v Čemše-

Kako poteka plačevanje davščin 
v hrastniški občini

Za sejo občinskega ljudskega 
odbora v Hrastniku je uprava 
za dohodke izdelala temeljito 
poročilo o stanju glede predpi
sovanja in izterjatve davščin 
pri zasebnikih za leto 1959, ozi
roma za čas do 28. oktobra ti 1.

V hrastniški občini imajo 2120 
davčnih zavezancev, od tega 
1525 kmečkih ln 595 obrtnikov 
in ostalih poklicev. Iz poročila 
je razvidno, da je bilo do 29. 
oktobra 1659 vplačano 69 odst. 
predpisanih davščin. 9,6 odst. 
predpisanih davščin je na dolg 
I-, II. ln III. akontacijo, med
tem ko predstavlja ostali dolg 
predpis za IV. akontacijo.

Poročilo nadalje ugotavlja v 
svoji problematiki, da je od' 
skupnega števila davčnih zave
zancev 6o odst. takih, ki pla
čujejo svoje obveznosti v redu 
brez posredovanja izterjevalca, 
40 odst. pa je takih, pri katerih 
je potrebna intervencija usluž
bencev uprave za dohodke. V 
letošnjem letu je namreč ta 
uprava intervenirala v 850 pri
merih. V tem razdobju je bilo 
Izvršeno 20 rubeži, in sicer 15 
pri kmetih, 4 pri obrtnikih in 
1 pri ostalih poklicih.

Plačevanje davščin po skupi
nah zavezancev Je nadlednje: 
kmetje so vplačali 69 odst. od 
letne odmere, dolga na prve 
akontacije je 8,8 odst.; obrtniki 
so vplačali 79 odst. letne od
mere, dolga za prve akontacije 
pa imajo 7,5 odst; ostali poklici 
so vplačali le 59 odst. letne od
mere, medtem ko dolgujejo za 
prve tri akontacije 26,6 odst. 
odmere.

Problematika ugotavlja pri iz
terjavi tudi težave glede na ne
urejen kataster. Kmetje imajo 
vpisane kulture, ki dejansko ne 
obstajajo več. So pa primeri, da 
je v poseetvenem listu vpisan 
vinograd, dejansko Pa Je trav
nik ali gozd, vendar plačuje 
lastnik davek na vinograd, 
uprava za dohodke pa tega sa
ma ne more spreminjati brez iz
mere katastrskega urada in 
spremembe kultur. Težave so 
prav tako v prometu z zemlji
šči, ker katastrski urad ne mo

re vknjižiti novih lastnikov ta
koj Ob sklenitvi kupoprodajne 
pogodbe, ampak šele ob koncu 
leta za preteklo leto nazaj.

Končno ugotavlja poročilo 
uprave za dohodke, da od vseh 
zavezancev, ki jih Je okrog 160, 
vloži pravilno davčno priglasi
tev le 10—15 odst.

Plačevanje taks na kmetijske 
stroje, delovno živino, konje, 
kotle za žganjekuho, trte, pse 
Itd., je dokaj redno, saj je 851 
zavezancev vplačalo že 98,9 odst. 
predpisane višine taks za leto 
1959.

lo, bo v Zagorju delovalo kar 
šest večernih izobraževalnih 
šol, kajti tudi večerno osem
letko obiskuje zdaj približno 
20 ljudi.

Vendarle svet s tem ne mo
re biti zadovoljen. Predvsem 
velja to za naše vasi. Ugotovi
tev na občnem zboru, da se 
struktura prebivalstva v ne
katerih večjih vaseh bistveno 
menjava, narekuje izpolnitev 
nekaterih nujnih nalog. Pred
vsem se bodo fnorala vaška 
prosvetna društva preusmeriti 
na vzgojno delo s temi ljudmi. 
Nič ne pomaga ugotavljanje, 
da se vozi iz vasi vsak dan na 
delo v Zagorje več sto delav
cev, ki sploh nimajo prilike, 
da bi se izobraževali, ali sploh 
spoznavali nekatere najvaž
nejše pogoje našega hotenja, 
če ostane samo pri tej ugo
tovitvi. Nujno bo zatorej, da 
bodo vaška društva začela pri
vabljati te ljudi k najrazlič
nejšim predavanjem, deba
tam, razgovorom. Vsi ti de
lavci morajo začutiti, da jim 
društvo hoče pomagati, da bi 
več znali in vedeli, da bi i po
stali bolj razgledani jn izobra
ženi. Zato je svet naročil vsem 
društvom, naj postane v bliž
nji prihodnosti ta dejavnost 
najpoglavitnejša, in naj se po
služujejo predvsem takih 
oblik, ki bodo. ^najprivlačnejše.

Svet je tudi postavil zahte
vo, da v vseh društvih nemu
doma organiziitajo klube. Zdaj 
deluje v občini petero klu
bov. V bližnji prihodnosti pa 
je pričakovati, da bo v vseh 
prosvetnih društvih delovalo 
kar enajst klubov.

Od do Mmam
KAJ JE NOVEGA V ZAGORJU

Uvodna premiera na zagorskem odru. —
Dramska družina »Svobode« Zagorje je v sobo
to zvečer in v nedeljo popoldne uprizorila na 
odru prvo letošnjo premiero »Mladost pred so
diščem«. Družina se je za to odrsko delo delj 
časa zelo vestno pripravljala, kljub temu, da 
sploh nima potrebnih prostorov za vaje. Upri
zoritev je vsestransko uspela. Družina študira 
že drugo delo, to pot se bo predstavila s kome
dijo. ki Jo namerava uprizoriti že v prvi polo
vici januarja prihodnjega leta.

Seminarji za organe delavskega samouprav
ljanja. — Ta teden so se v Zagorju začeli semi
narji za člane delavskih svetov zagorskih gospo
darskih organizacij. Seminarje Je organizirala 
novoustanovljena delavska univerza, ki ima v 
svojem delovnem programu še vrsto podobnih 
tečajev in predavanj za organe družbenega 
upravljanja. Predvideno je, naj bi seminarje

za člane delavskih svetov obiskovali vsi organi 
delavskega samoupravljanja, ki bodo trajali dva 
oziroma tri dni. Proučevali bodo najaktualnejša 
vprašanja gospodarjenja In še drugo, kar bo 
pripomoglo, da bodo člani delavskih svetov laže 
opravljali svojo odgovorno nalogo.

Podeljene nagrade za najboljše spise o var
čevanju. — V soboto so v hotelu »Kum« podelili 
nagrade najboljšim učencem topi iške In zagor
ske šole ter Industrijske rudarske šole, ki so 
napisali najboljše naloge o varčevanju ob dne
vu varčevanja 31. oktobra. V celoti Je bilo 
nagrajenih šest učencev, upravni odbor komu
nalne banke v Zagorju pa Jim je podelil hra
nilne knjižice s ISOo din hranilnih vlog. Učenci 
— nagrajenci so se razveselili teh nagrad, še 
posebno zato, ker jim jih je podarila skupnost 
za uspešno opravljeno nalogo.

V HRASTNIKU

HRASTNIČAN VECK0 — MLADINSKI PRVAK 
SL0VENUE

NTK »Ilirija« v Ljubljani Je 
priredil v dneh od 29. do 30. no
vembra t. 1. prvenstvo Slovenije 
v namiznem tenisu. Udeležili so 
se ga vsi najboljši klubi iz naše 
republike, s Triglavom, Odredom. 
»Ljubljano«, Fužlnarjem in Jese
nicami na čelu. Prvenstva sta se 
udeleiltila nadalje Kemlčar Iz 
Hrastnika ln Rudar iz Trbovelj.

Hrastnik so na tem turnirju za
stopali Veoko, Avraimovič, Pevcln 
ln Centrih. Med pionirji Je posa
mezno doeegel največji uspeh 
Hrastničan Avramovlč, ki se Je 
uvrstil med osem najboljših 
Igralcev. V konkurenci članov 
A In B niso dosegli vidnih re
zultatov, Med pari sta dosegla lep 
uspeh Vecko ln Avramovlč, saj 
sta klonila šele proti paru Te
ran — Tomc. Največjl uspeh Je 
dosegel VECKO, ki je s tem do
segel do zdai svoj največjl živ
ljenjski uspeh. V Ljubljani sl Je 
priboril naslov mladinskega re
publiškega prvaka. Največje pre
senečenje Je kajpak uspeh skrom
nega Vecka, ki ni samo njegov 
triumf, marveč tudi plod dolgo
trajnega dela namiznoteniških de
lavcev hrastnIškega Kemlčarja.

Rezultati mladinskega prvaka: 
Jem : Vecko 1:2; Anežgen : Vec
ko 0:2; Vecko t Bogataj 2:0; 
Vecko : Rehar 2:1; Vecko : Fre
lih 2:0; Vecko : Perne 2:0; Vec
ko ; Grabnar 2:0, J. p.

Poučno predavanje. — Pred kratkim je 
imel v Steklarni za člane delavskega sveta 
in brigadirje predavanje tov. Roman Albreht 
:z Ljubljane o plačnem sistemu. Posebno je 
poudaril važnost plačevanja po enoti proiz
voda dn plačevanje po ekonomskih enotah. 
— Po predavanju je sledila plodna razpra
va, ki je pokazala, da bo treba v tovarni 
pripravita še precej analiz, preden bo mo
goče uvesti nagrajevanje po enoti proizvo
da. V posameznih oddelkih bodo v dogled
nem času začeli s poizkusi.

Komisija za ženska vprašanja. — Občinski 
odbor SZDL Hrastnik je na svoji zadnji seji 
postavil komisijo za ženska vprašanja. Ker 
je v kraju mnogo zaposlenih žena in se ka
žejo specifični problemi teh zaposlenk, je 
bilo nujno, da se ustanovi ta komisija, ki bo 
obravnavala in reševala razna vprašanja 
žeina.

Priprave za novoletno jelko. — Novoletna 
jelka v Hrastniku bo letos v glavnem usmer
jena v to, da bo šolska mladina obdarjena 
s kolektivnimi praktičnimi darili, kar je 
najbolj pravilno. Za čimlepšo izvedbo novo
letne jelke bo poskrbel poseben pripravljal
ni odbor, ki ga je postavil občinski odbor 
SJZDL. Program bo zelo pisan. Tako pri
pravljajo mladinske igrice, lutkovno gledali
šče bo izvedlo tudi svoj program, prav tako 
šole in prosvetna društva v Hrastniku in 
Radečah.

Seminar z poravnalne svete. — Tudi v 
Hrastniku so izvedli za člane poravnalnih 
svetov seminar. Naloge teh svetov je tolma
čil sodnik iz Trbovelj. Poravnalni sveti so še 
pričeli z delom.

Kolektivne pogodbe v privatnih podjetjih.
— Pred dnevi so začeli s pripravami za pod
pis kolektivnih pogodb z zasebnimi deloda
jalci in delavci. To akcijo izvaja krajevni 
sindikalni svet skupno z odsekom za delo 
pri ObLO Hrastnik. Na območju občine je 
največ zasebnih obrtnikov na radeškem sek
torju, kjer je bilo razumljivo v tem pogledu 
največ dela, medtem ko bo treba v Hrast
niku podpisati samo 3 — 5 pogodb.

R. V.

KULTURNIKI V TURJU NA DELU
Člani prosvetnega društva v Turju so sl 

na občnem zboru minuli mesec postavili ze
lo pisan delovni program. Sklenili so, da bo
do v novi sezoni naštudirali tri igre, organi
zirali razna predavanja s področja dramati
ke, pripravili pa bodo še druge oblike dela. 
Ob važnejših datumih bodo priredili kultur
ne programe. V društvo hočejo pritegniti čim 
več novih članov. Organizirali bodo nadalje 
razne ekskurzije, med drugim obisk dram
skih predstav v mestu.

Upravni odbor društva je takoj Po izvo
litvi začel z delom. Tako j® ustanovljen li
terarni krožek, ki že deluje. Za nedavni 
praznik so v društvu naštudirali igro »Mati«.

V teku meseca novembra so imeli tudi 
že prvo predavanje iz ciklusa začrtanih pre
davanj »O dramatiki«. O nastanku in razvo
ju dramatike je predaval prof. Martina Oro
žen. Predavanje je bilo zelo zanimivo in po
učno ter se ga je udeležilo nad 85°/o član
stva.

B. E.

IN V BREŽICAH
NOVOLETNA JELKA V BREŽICAH

Tndt letos bodo organizirali v občini novo
letno jelko in ob tej priliki obdarili svoje malč
ke, ki se s skrbjo pripravljajo na prihod dedka 
Mraza. Prejšnja leta so prihod Mraza priprav
ljali V glavnem samo v Brežicah, letos pa bodo 
to akcijo razširili na vso občino. Tako je namreč 
prav: vsi otroci naj bodo deležni darov dedka 
Mraza.

Delo Je prevzela SZDL, nadalje društva pri
jateljev mladine. Trenutno Je v ta namen pri
pravljenih okrog M9.600 din, vendar akcija za 
zbiranje sredstev še ni končana. Zbrana sred
stva bo občinski odbor DPM razdelil na vse 
kraje enako. Vse šole in DPM so prevzela orga
nizacijo novoletne jelke ter prihoda dedka Mra
za ln pripravo kulturnih programov tako, da 
b0 letošnje praznovanje novoletnih praznikov 
za naše najmlajše državljane res lepo.

GODBA NA PIHALA
Brežlčanl so že dolga leta želeli In st priza

devali organizirati lastno godbo na pihala. Ta 
želja se Je letos uresničila ln Je brežiška godba 
na pihala letos v počastitev dneva republike že 
samostojno nastopila na proslavi z državno hi
mno In koračnico. — Zgodovina osnovanja lastne 
godbe v kraju je res že dolga. Pred vojno so 
Imeli godbeniki že nekaj godal to so tudi pridno 
vadili, vendar Je vojna vihra vse načrte pretr
gala to onemogočila. Tako godbeniki kakor tudi 

Inštrumenti »o se porazgubili v vse vetrove. Po

osvoboditvi pa vse do letos ni bilo sredstev v 
ta namen. Ob vsaki prireditvi v Brežicah so 
gostovali v kraju godbeniki iz Kapel ali kakega 
drugega kraja. — Za osnovanje lastne godbe v 
Brežicah ima velike zasluge takratni predsednik 
ObLO tov. Ivan Kolenc in sekretar občinskega 
komiteja ZKS tov. Martin Bojc, ki sta organi
zirala nabiralno akcijo ter ob uvidevnosti in 
pripravljenosti krajevnih podjetij in ustanov 
zbrala denar za nakup potrebnih godal.

Godbo vodi to vadi marljivi tovariš Kobal, 
upokojeni kapelnik, ki Je v pičlih dveh mese
cih pripravil to izuril mlade godbenike za nji
hov prvi nastop. Sestav godbenikov Je za uspeh 
značilen: mladina In tudi pionirji od 8 let sta
rosti naprej vztrajno vadijo, ker so dali obljubo, 
da bodo 1. maja prihodnjega leta dali svoj prvi 
samostojni koncert. Tako sc danes vadi in uri 
nad 45 godbenikov. In ker nimajo dovolj Inštru
mentov, vadita tudi po dva na eno pihalo. Pra
vijo, da Jim manjka še nekaj glasbil, za katera 
bi potrebovali še 300.000 din. Upravičeno upajo 
ln računajo na uvidevnost podpornih organl-

Za<Naš dopisnik je vprašal godbenike, kaj Je z 
uniformami. Pa mu Je mladi trobentač odgovo
ril; »Najprej se moramo nekaj naučiti, potem 
pa pridelo uniforme na vrstol« Ker Je govoril 
lz srca vseh marljivih fantov, ki se dnevno va
dijo ln učijo, moramo biti njihovega prizadeva
nja vsi resnične veseli ter Jim želimo obilo 
uspehal *k

Končno Prosvetni 
dom v Brežicah

Tek republike v Trbovljah

Delavske športne Igre v Trbovljah
Na nekaterih področjih so tre

nutno končali alt že zaključili Je
senska tekmovanja v delavskih 
športnih igrah. O tem objavljamo 
nekaj rezultatov.

SAH. — V šahu so dosegli Igral
ci Elektrarne Trbovlje 24,5 točke, 
Metallja Trbovlje 22 točk, STT 15 
točk, Cementarna 11J točke, ena
ko Elektro-Standard, ObLO Tr
bovlje pa 4,5 točke. Vse ekipe so 
odigrale po 5 partij.

V to tekmovanje se je priglasi
lo 10 moštev. Brez pravega vzro
ka je s 3 ekipami odpovedal so
delovanje Rudnik (Po izjavi neka
terih iahistov rudnika samo zara
di tega ker kot lanskoletni ob
činski sindikalni prvak niso bili 
povabljeni na republiško sindikal
no prvenstvo.) Na ObSS pa smo 
bili obveščeni da niso prejeli no
benega obvestila o predvideni 
udeležbi moštva z Trbovelj, oziro
ma niti niso bili informirani da 
|e tekmovanje. Od tekmovanja je 
•d. 'opila tudi Mehanika Trbovlje

Z odstopom lanskega prvaka Je 
osvojilo naslov letošnjega prvo- 
Siestnka moštvo Elektrarne Tr- 
heoAle skoraj brez težav. Veliko

presenečenje pa Je povzročilo mo
štvo MetallJe, kateremu Je prvo 
mesto ušlo verjetno samo zaradi 
tega. ker Je moštvo Elektrarne 
dobilo dvoboj z ObLO s 6:0 zaradi 
nenastopa Istoimenskega moštva. 
Zelo neodgovorno Je bilo nastopa
nje moštva ObLO, ki večkrat ni 
prišlo na tekmovanje z Izgovorom, 
da imajo uradne ure ob torkih.

BALINANJE — V tej športni 
veji tekmovanja Se niso končana 
in se bodo nadaljevala spomladi 
glede na vremenske prilike. Vrst
ni red Je bil ob zaključju Jesen
skega dela tekmovanja naslednji:

Tekmovalo Je H ekip (v oklepa
ju so navedene zmage). Moštvo 
STT IV Je odigralo 7 tekem (S) ln 
doseglo 12 točk. — STT I 6 tekem 
(D ter -6 neodločenihiger. 7 točk.
- Rudnik I 4 (3). 8 točk, — Ce
mentarna S (2) 6 točk. — Rudnik 
II 6 (l), ti točk. — Rudnik V 4 <—), 
3 točko - Metallja 8 (—), S točke
- ObLO 3 (—), 2 točki. — STT 4 
(—), 2 točki, — Elektrostandard 4 
(—), 2 točki. — Rudnik IV 1 <—), 
1 točko.

V tej športni disciplini se Je 
priglasilo 16 moštev. t.

Atletska akcija SD Rudarja 
se je ob našem prazniku za 
dan republike gotovo izkazala 
z Izvirno idejo o organizaciji 
TEKA REPUBLIKE za prven
stvo Zasavja. Videti je, da se 
ta mlada sekcija res trudi, da 
bi poživila atletsko življenje ne 
samo v naši dolini, temveč tudi 
v Zasavju, kar je vsekakor hva
le vredno.

Organizatorji bod0 skušali to 
prireditev uvesti kot tradicio
nalno tekmovanje, ki naj b| bi
lo v bodoče velika manifesta
cija športnikov — atletov vse
ga Zasavja in drugod, kar naj 
ne bi bilo samo merjenje moči 
posameznikov, temveč dokaz 
množičnosti in pravilne šport
ne vzgoje naše mladine. To se 
je v neki meri pokazalo že le
to«, žal pa velja to samo za 
trboveljsko dolino, saj smo na 
startu pogrešali tekmovalce iz 
nekaterih zasavskih krajev, ki 
bi z malo več dobre volje lah
ko poslali svoje člane na to 
tekmovanje. Kljub temu pa je 
ob dobri organizaciji in pred
vsem zaradi požrtvovalnosti 
tekmovalcev ta prireditev 
uspela In gledalci «o * zanima
njem sledili prizadevanjem po
sameznih tekačev za čimboljil 
uspeh.

Rezultati so naslednji;
PlonirJJ so tekli na 400 me

trov dolgi progi. Izmed 30 tek
movalcev so se na cilju zvr
stili: 1. Kolander (R) 2:42,5; 2. 
Gregorčič (P) 2:44,0; 3. Dolen- 
šek (P) 2:45,6; 5. Lukač (R) 
2:47,8.

Mladinke — 15 tekmovalk — 
je nastopilo na 600 metrov dol
gi progi, 1, Najboljša je bila 
Polutnikova (ESS Trbovlje) s 
časom 3:51,3; 2. Koritnik (R)
3:55,0; 3. Prijatelj (R) 3:57.0; 4. 
Lekše (ESS) 3:58,1.

Mladinci. — Med temi se Je 
na 1500 metrov dolgi progi že 
takoj v začetku razvila ogorče
na borba, saj so se tekači šele 
po 1000 metrih razvrstili v vrst
ni red, ki je vsaj za vodečo pe- 
torlco ostal nepremenjen tudi 
na cilju, pri spomeniku. Zma
gal je Zlbret (R) 4:48,2; 2. Soba 
4:51,5; 3. Sere 4:56.2; 4. Frol 
4:58,3 (vgl Rudar).

Člani, — Med njimi Je na 
okrog 3000 metrov dolgi progi 
prepričljivo zmagal Brvar (Ru
dar) z dobrim časom 7:32.0. — 
Drugi je bil Sere (R) 8:11,3 pred 
Pavškom 8:37,o ln Sterletom.

Za ekipni plasma je tekmo
valna komisija točkovala prvih

deset tekmovalcev ln tako so 
postali ekipni zmagovalci pio
nirji Rudarja, mladinke Eko
nomske srednje šole v Trbov
ljah ter pri mladincih ln članih 
Rudar Trbovlje,

Najboljša ekipa Je prejela po
kal, medtem ko so najboljši 
tekmovalci v vsaki disciplini 
prejeli diplome.

Na račun Prosvetnega doma v 
Brežicah Je padla že marsikatera 
pikra beseda, tako da bi s kritiko 
napolnili najmanj dve številki 
kakšnega časnika. Bilo Je kup na
črtov In obilo želja, da se končno 
začne s prlureditvljo tega doma. 
Občinski ljudski odbor v Brežicah 
Je Imenoval poseben odbor z na
logo, da pripravi zadovoljiv grad
beni program to projekte za uspo
sobitev prosvetnega doma. ki ima 
centralno lego v občini.

Mlada projektanta arh. Filipčiča 
sta napravila več variant, ki pa 
do sedaj niso povsem zadovoljile 
potreb za dramsko delo v domu 
to za prirejanje kino predstav. V 
soboto Je odbor pregledal Izbolj
šani predlog glavnega predloga, 
ki sedaj »salomonsko« rešuje po
trebe obeh kulturnih dejavnosti.

fledanja zgradba Je bila Izredno 
trd oreh za sodobno rešitev tega 
problema — da bi vse podrli In 
na novo sezidali, pa ni sredstev. 
Novi projekt Je upošteval obodno 
zidovje — vse ostalo pa bo treba 
žrtvovati za sodobno ureditev no
tranjosti to funkcionalno ustrezne 
prostore. Po programu Je pred
videno delo v dveh etapah, v pr
vo bodo spadali centralni dom z 
veliko gledališko oz. kino dvora
no, tri mnajše dvorane, klubski 
prostori In prostori za dramsko 
delo — druga faza pa predvideva 
zgraditev letnega gledališča, ka
varne z dvorano za zabavne pri
reditve za 50o gostov, mlečnim bi
fejem In stanovanjem za hišnika.

USTANOVLJENA JE ZVEZA DELAVSKIH 
IN LJUDSKIH UNIVEBZ SL0VENUE

V četrtek, 3. decembra, so ae 
zbrali v Ljubljani zastopniki 
vseh delavskih tn ljudskih uni
verz Slovenije na ustanovno 
skupščino zveze teh univerz.

Zveza bo Imela predvsem na
slednje naloge: povezovanj« in 
medsebojno pomoč delavskih 
ln ljudskih univerz, potrebno 
vskladitev med republiškimi 
ustanovami ln organizacijami, 
ki delajo na področju izobraže
vanja odraslih, s čimer bo 
omogočeno Izvršiti ' bistveno 
nalogo, namreč načrtno orga
nizacijo pomoči delavskim ln 
ljudskim univerzam — člani
cam zve*«.

Poseben poudarek je bil dan 
na DELAVSKO UNIVERZO, ne 
samo kot Inštitucijo, ki dela ta 
Izobraževalnem področju, am
pak tudi kot Instrument našega 
socialističnega državljana, In
strument naše socialistične 
družbe.

Nadaljnji poudarek je bil dan 
na to, da brez materialne os
nove ne moremo govoriti o 
uspešnem delu ljudskih ali de
lavskih univerz. V občinske 
družbene plane je treba vnesti 
sredstva za dograditev družbe
nih prostorov, za učilnice in 
laboratorije, na drugi strani 
Pa J« treba finansirati kadre.

t.

Projektanti so zadovoljivo re*11* 
vprašanje namestitve clncmaskop' 
skega ekrana, ki Je oviral dran*' 
sko delo. Ekran bo mogoče v b°' 
doče vzdigovati, kakor tudi K1*' 
dal Iške zavese, s čimer bo v gl»L 
nem rečeno sporno vprašanje. * 
novih prostorih bodo imele svOJ 
prostore vse sekcije prosvetne* 
društva, kot na primer godba 
pihala, knjižnica s čitalnico, p** 
skl zbor in še drugi. Posebno vs* 
na Je rešitev vprašanja prostor* 
za kulise In druge odrske prakn 
kable rekvizite, ki sedaj dom'1 
Jejo v vlažnih kletnih prostor 
pod odrom. Ta prostor bo po O" 
vem funkcionalno povezan 
odrom v dvorani to letnim gle«»
1 Iščem.

Zares dobra rešitev! — Kak“ 
smo Izvedeli, imajo v kraju že P' 
pravljenlh 25 milijonov dinar) 
računajo pa Se na podporo občj" 
ln podjetij ter na prostovoljk 
delo pri gradnji oz. rekonstruira 
JI stavbe. Osnovno vprašanje v 
le ostane odprto — namreč, če » 
do gradbeni načrti zgotovljeiti “j 
nove gradbene sezone. Projekta« 
so dali o1 tem zelo optimistično 1 
Javo, se pravi, da bodo z deli l»w 
ko že pričeli aprila 1060. Ce J« 
res, potem lahko pričakujemo, 
bodo tudi v Brežicah kaj km» 
pričeli s kultumoproavetnlm " 
lom v ustreznih, sodobnih pr°^ 
rlh. *

TEKMOVANJE V PARTIZAN**

Tudi TD Partizan v Trbovti*? 
Je primemo praznoval Dan ROP., 
bilke. Organizirali ao tekmoval 
vseli oddelkov v troboju in čevv 
roboju, ter a TD Partizan 
Zagorja odigrali tekmo »med „<<r 
ma ognjema«. Pri mlajših 
nlrjlh je zmagal fttrlnar, 
starejših pionirjih Brlogar, Pj. 
pionirkah Je bila naj bodla J” 
bova, med mladinkami pa 
rlnova. Tekmovanja, ki Je trsi* 0 

je udeležilo 
Organizatorji "‘ki

tiva dni. se 
200 članov.

tmnvanja odšle.
Za Dan JLA 

bodo le tekmovanja v 
In orientacijski pohod za 
dlnce.

zvv cianov, wi kumij-uum j i ,+4*
podobna tekmovanja odslej prt1!, 
j ali vsak mesec. Za Dan

NAROČNIKI ZASAVSKI^ 
TEDNIKA IMAJO PRI 
MALHI OGLASIH 
OSMRTNICAH IN ZA0^*j 
LAH 5D-ODRTOTNI POP®**



OD SREDE DO SREDE

Prezimovanje na 4. mestu
SLOVENSKA CONSKA LIGA
Preteklo nedeljo so se conski 

llgaši še zadnjič spustili v borbo 
Za točke v Jesenskem delu pr
venstva. Tudi to kolo ni minilo 
brez presenečenj, saj so nekatera 
moštva naipela vse sile za uspeh,

Tako Je Branik potrdil svojo 
kvaliteto, Kladlvar je z zmago 
nad Triglavom pripisal sebi 2 
dragoceni točki, obenem pa Je 
naredil uslugo Rudarju, ker se Je 
le-ta z učinkovito zmago nad Ma
riborom povzpel na 4. mesto.

RUDAR (TRBOVLJE) : MARIBOR 4:0
Tekma Je bila kljub spolzkemu 

terenu hitra in polna zanimivih 
razburljivih akcij. Domači so ta
koj v začetku močno napadli ln 
v očitni premoči dosegli 2 gola. 
2e v osmi minuti je Irt iz gneče 
dosegel prvi gol. Napadi domačih 
so se vrstili eden z drugim, toda 
obramba gostov Je s precejšnjo 
srečo odbijala nevarne strele. V 
15. minuti pa se Je znašel v bli
žini gola krilec Pristov in z moč
nim strelom ukanil vratarja. Za
tem so domači malo popustili, 
tako da so gostje nekaj časa di
rigirali igro. Proti koncu prvega 
Polčasa pa so domači spet zbrali 
svoje moči ln vratar Vabič je le 
z veliko požrtvovalnostjo in spret
nostjo obvaroval svoja vrata.

Tudi po odmoru so bili Ru
darjevi napadalci takoj v akciji ln 
že v prvi minuti Je Perc z desne 
strani trikrat streljal. Vratar je 
dvakrat odbil, tretjič pa je žoga 
v paraboli obtičala v mreži. V 
55. minuti pa je Opresnlk prodrl 
Po sredini in lz razdalje 10 m do
segel četrti gol. Rudar je bil vse 
do konca tekme v premoči, večji 
rezultat je preprečil težek teren

DINAMO (B) : RUDAR 
6:1 (2:1)

V počastitev dneva republike je 
Rudarjeva enajsterica odigrala 
tekmo z rezervnim moštvom ru
tiniranega ligaša Dinama iz Za
greba. O tej tekmi pa bi napisali 
Samo tole:

Gostje so Igrali enostavno, toda 
hitro, kjer je pač prišla do Izraza 
njihova tehnika in dobra taktika. 
Domači prav zaradi požrtvovalne 
igre niso imeli tako podrejene 
vloge, saj so bili v polju skoro 
enakovredni nasprotniki, toda pred 
golom so se vsa njihova prizade
vanja dokaj klavrno končala. Na
sprotno pa so gostje z zelo točni
mi in močnimi streli dosegli ne
hat zelo lepih golov ter jč njiho
va učinkovita zmaga povsem za
služena.

V moštvu gostov so nastopili: 
Ceskovič, Jurešič, Rede, Stojano
vič Prelčec, Klrinovski, Ivčec, 
Zambata. Bosanac, Markuš in Lih- 
ter, za Rudarja pa so igrali nogo
metaši. ki nastopajo v SC ligi. — 
Domača sodniška trojica je zelo 
dobro opravila svojo nalogo.

NAMIZNI TENIS 
SLOVENIJE

ZMAGI KEMICARJA
V TRBOVLJAH

V domu SD Rudar sta se mi- 
hulo nedeljo pomerila domači Ru
dar in namiznoteniška ekipa 
Kemičarja lz Hrastnika. Svoje 
moči sta preizkušali ekipi članov 
to pionirjev. Za člansko vrsto 
Rudarja so nastopali Zalezina, 
Kovačič ln Marčen, za goste iz 
Hrastnika pa Vecko, Žlindra In 
Pogačnik. Zasluženo so zmagali 
Hrastničani. Najboljši Je bil tudi 
tokrat Vecko, ki Je premagal vse 
nasprotnike.

Tudi v pionirskem dvoboju so 
Jmagall igralci Kemičarja. Naj
boljša sta bila člana hrastnlške 
ekipe Pevcin in Avramovič z 
dvema zmagama.

Rezultati dvoboja: ČLANI: Ke- 
toičar : Rudar 5:2; PIONIRJI: 
Kemičar : Rudar 6:2.

J. P.

ROKOMETNI TURNIR
V RADEČAH

Ljubitelji malega rokometa ao 
Imeli pred kratkim »pet priliko vi
deti lep In borbeni rokomet. DPD 
Svoboda Iz Radeč Je priredila v 
okviru proslav v počastitev 40-let. 
hice KPJ ln SKOJ pokalni turnir 
moštev TVD Partizana lz Celja, 
Sevnice In Radeč. Ze v prvi tekmi 
le bilo opaziti, da sevniška ekipa 
be bo mogla resno posegati po pr- 
-*m mestu. Zato Je bilo vpraša
nje le, ali bo šel pokal v Celje ali 
bo ostal doma. O tem Je odločila 
Zldnja tekma med obema športni
ca ekipama, v kateri Je po zelo 
borbeni, v nekaterih trenutkih 
pelo zelo grobi Igri zmagal TVD 
Partizan Celje — mesto s tesnim 
r*zultatom 14:12.

Na tem turnirju se Je posebno 
tokazala radeška ekipa ki Je po 
flcbl uvrstitvi v dolenjski okrajni 
hgl zopet zaigrala zelo dobro. Te- 
*en poraz z ekipo Iz- Celja pomeni 
*» Radeče lep uspeh. sa| Je Celja- 
he, ki so nastopili v najmočnejši 
Dostavi, rešil le vratar Dvornik. 
.Vedno bolj pa se kaže tudi v 
Radečah potreba po trenerju, kaj
ti volje do igranja ln pa mladih, 
nadarjenih igralcev v kraju ne 
toanjka , .

Tekme, ki sl jih Je ogleda o 
dkrog 100 gledalcev, so *e J 
tokole: Radeče : Sevnica 20:4 (5^3): 
Celje : Sevnica 24:3 («:2); Radeče 
! Celje 12:14 (6:7).

MALI OGLASI
Dekle liče samsko sobo, 1»-

hko Je tudi opremljena. — Po
nudbe na upravo lista.

ln pa odlični vratar gostov. 
Opresnlk je sicer dosegel še 2 
gola, katera pa je sodnik raz
veljavil zaradi oftsldea, tako da 
Je do konca tekme — kljub mno
gim priložnostim — ostalo le pri 
4:0.

Toliko o poteku tekme. O igri 
pa lahko trdimo, da Je bila lepa 
in kljub precej ostremu tempu 
falr. Domači so tokrat zaigrali 
zares dobro in s požrtvovalnostjo 
povsem nadigrali nasprotnika in

zasluženo dosegli visoko zmago. 
Gostje so, kljub malce podrejeni 
vlogi, z napadalcema Vidicem 
ln Breznikom predstavljali nevar
nost za domačo obrambo in vra
tarja. Posebno poglavje pa zasluži 
tokrat sodnik inž. Skalar, ki je 
proti pričakovanju sodil zelo sla
bo ter Je s svojimi odločitvami 
nekajkrat oškodoval obe moštvi. 
V 80. minutah pa Je iz igre iz
ključil Knavsa. Omenjenega igral
ca Je branilec »Maribora« udaril, 
ko ta ni bil pri žogi, kar mu 
Je Knavs vrnil. To medsebojno 
obračunavanje pa Je sodnik rešil 
tako, da je kaznoval samo enega.

Domači so igrali v naslednji se
stavi: Krajšek, Lenič, Stošickl,
Lamovšek, Sorel, Pristov, Perc, 
Irt, Knavs, Zlbret in Opresnlk.

Predtekma: Rudar B : Mari
bor B 3:2 (2:1).

PIONIRSKI KOTIČEK
REŠITEV NAGRADNEGA MAGIČNEGA KVADRATA 

IZ ŠT. 46.
Pravilna rešitev magičnega kvadrata, ki smo ga prinesli v 

46. številki Zasavskega tednika za naše pionirje, se glasi (vodo
ravno in navpično); 1. LUK, 2. UHO, 3. KOT.

Žreb je tokrat prisodil za rešitev naše uganke Albinci 
ŠIBILJA, učenki 3.a razreda osnovne šole, pošta Sevnica ob 
Savi, nagradno mladinsko knjigo, ki ji jo bomo poslali po pošti.

Vsem ostalim, ki jim žreb ni bil naklonjen, za poslano reši
tev in pozdrave prisrčna hvala. UREDNIŠTVO

NOVA NAGRADNA UGANKA ZA NAŠE PIONIRJE
Dragi pionirji in pionirke! Pred vami je nova uganka: 

MAČJE JE PRAV VSE,
GLAVA, UHLJI IN OCI,
MAČJE JE TELO.
MAČKA PA NI.
KAJ JE TO?

Ce ste rešili našo današnjo uganko, nam odgovorite čimprej 
na naše uredništvo, ker smo tudi za rešitev te uganke pripra
vili kot nagrado lepo mladinsko knjigo, ki jo bomo podelili 
po odločitvi žreba.

Ko nam boste pisali, uporabite dopisnico, ker boste tako 
prihranili 5 din pri pošti. Na njej pa navedite razen svojega 
imena in priimka še razred šole, ki ga obiskujete, nadalje pošto 
in kraj, kjer ste doma.

Pri reševanju uganke obilo sreče!
UREDNIŠTVO

ROJSTVA
Brežice; Danica Jankovič, Seno

vo 38. hčerko; Alojzija Molan, VI- 
dem-Kško, sina; Jelena Janc, Le
skovec 14. sina; Kristina Kuštrin, 
Ponikve 1. sina; Ljudmila Baznik, 
Zupeča vas 33, hčerko; Ana Hor
vat, Letovčan, sina; Ana Cuber, 
Brestanica 100. sina; Marija Ogo
revc, Brežina 95, sina: Ivana Je- 
rele. Hrastje 17, hčerko; Zdenka 
Sintič Prudnice 2, hčerko; Ana 
Vrtovšek, Čanje 12. sina; Franči
ška Zorko, Sela 21, sina; Stelica 
Krulc, Brdovečko Prlgorje 15, 
hčerko; Milena Hotko, Dobova 81a, 
hčerko; — Štefanija Bizjak, 
Zakot 47; hčerko; — Draga 
Kralj. Radakovo 3. hčerko: Cirila 
Levačič, Leskovec 15, hčerko; Ana 
Kink Brestanica 107, hčerko.

Sevnica: Rojena samo ena de
klica (doma).

Trbovlje: Ana Košir, Trbovlje, 
hčerko; Joža Bantan, Zagorje, si
na; Zora Lipovšek, Hrastnik, sina; 
Milica Kosem, Trbovlje, sina; 
Ljudmila Podlogar, Hrastnik, sina; 
Marjeta Janškovlč. Hrastnik, hčer
ko; Marija Rajner, Trbovlje, hčer
ko; Valentina Razboršek. Zagorje, 
sina; Marija Vodep. Hrastnik, 
hčerko; Hermina Vujičič, Hrast
nik. hčerko; Ana Kadunc. Trbov
lje, hčerko; Marija Benko, Cem- 
šenik, sina; Inge Leskovšek, Hrast
nik hčerko, Jožefa Ocepek, Za
gorje. sina: Marija Pavlič, Hrast
nik, hčerko; Berta Korpar, Hrast
nik, sina; Jožefa Barovič, Hrast
nik, hčerko; Frančiška Kotar, Za
gorje, sina; Rozalija Žnidaršič. Tr
bovlje, hčerko: Ana Stih, Zagorje, 
sina; Jožefa Školča, Trbovlje, sina.

SMRTI
Brežice; Josip Vlahovič. Gredice 

20. star 77 let; Ivan Kostanjšek. 
Reštanj 35, star 53 let; Janko Sla- 
detič. iz Gorenje vasi 22, star 
1 dan; Janez Kink lz Senovega 66 
star 67 let; Jakob Hribar iz Brega- 
ne 91, star 38 let; Anton Volčanj- 
šek iz Silovca 28 .star 15 let.

Sevnica; Jože Jazbec iz Zurko- 
vega dola 30. star 67 let; Marja 
Zibret. roj. Veber iz Šmarja 3.". 
stara 84 let.

Trbovlje: Vekoslava Golob roj 
Palčič iz Trbovelj stara 48 let; 
Marija Sulc, roj. Marinšek iz Za
gorja, stara 77 let; Alojzij Kovač. 
Praproče-Trbovije. star 61 let; 
Marija Fakin iz Trbovelj, stara 
72 let; Rudolf Novak iz Dobovca- 
Zupa. star 23 let: Valant Borkovič 
iz Zasedbrega, star 24 let: Franci 
Stih iz Zagorja, star 3 dni; Jože 
Dolar iz Trbovelj, star 62 let.

RADIO

POROKE
Brežice, Krešimir Tomln, oficir 

JLA iz Brežic in Albina Žabkar, 
gospodinja iz Brežic; Anton Ber- 
kovič. zidar. pom. iz Črnca 72 )n 
Marija Škof, delavka iz Brežic; 
Jože Mlakar, strojnik iz Brežic in 
Marija Zakšek. kmetovalka iz 
Stolovnika 16.

Sevnica: Franc Vovk, tov. dela
vec iz Zigarskega vrha 39 in Anto
nija Mikolič, tov. delavka iz Ko
čice pri Ptuju; Leopold Teraž, zi
dar iz Sevnice, Kolodvorska 25 in 
Terezija Skoda, šivilija lz Zaloke 
13 pri Raki; Janez Seničar, tov. 
delavec lz Ledina 81 ln Terezija 
Možič, tov. delavka iz Ledine 20; 
Jože Kranjc, tov. delavec iz Pod
gorice 7 in Terezija Pirc, tov. de
lavka Iz Vrha 25: Franc Potočan, 
rudar Iz Hrastnika 326 in Alojzija 
Kranjc .gosp. pomočnica iz Pod
gorice 7; Viktor Košar, strojni 
ključavničar iz Šmarja 56 In Fran
čiška Slemenšek, gosp. pomočnica 
lz Spod. Brezovega 11.

Trbovlje; Ivan Jereb, stroj, klju
čavničar lz Trbovelj in Anica Ro
mih, kroj. pom. iz Trbovelj; Mi- 
halj Poslek .delavec iz Desntčki 
Ivanič ln Frančiška Burkeljc, gosp 
pom. lz Trbovelj: Ivan Zalaznik, 
flnomehanlk iz Trbovelj in Anica 
Stantar .delavka iz Trbovelj.

Poročila poslušajte vsak dan ob 
5.05, 6.00, 7.00, 8.00, 10.00, 13.00,
15.00, 17.00 in 19.30 v radijskem 
dnevniku ter ob 22.00. »Naš jedil
nik« vsak delavnik ob 6.40. »Kme
tijske nasvete« vsak delavnik ob 
12.15. Oddajo »Naši poslušalci če
stitajo in pozdravljajo« ob torkih, 
četrtkih in sobotah ob 14.35. ob ne
deljah pa ob 12.00 in 14.15. Oddajo 
»Dobro jutro, dragi poslušalci« 
(pester glasbeni spored) pa vsak 
delavnik od 5.00 do 7.00.

SREDA, 9. decembra
8.30 Izbrali smo za vas; 9.00 Je

zikovni pogovori (ponovitev); 9.40 
Sedem pevcev — sedem popevk; 
11.00 Ritmi Latinske Amerike-. 11.55 
Orkester Mantovanl; 12.25 Pisani 
zvoki z Dravskega polja; 12.45 Ci
ganski napevi; 13.30 5 slovenskih 
narodnih pesmi; 14.26 Radijska šo
la za srednjo stopnjo (ponov.): 
Psl-vodiči; 15.40 Novost na knjižni 
polici — Stanko Vuk; Zemlja na 
zahodu; 17.10 Sestanek ob petih; 
18.45 Domače aktualnosti; 20 00 Iz
berite melodijo tedna.

ČETRTEK, 10. decembra
8.05 Francoski, italijanski, špan

ski in južno ameriški napevi: 8.40 
Poje Akademski pevski zbor p. v. 
Radovana Gobca; 9.45 Zabaval vas 
bo pianist Jack Dieval; 11-30 Od
daja za cicibane; 12.00 Janez Jer- 
šinovec poje slovenske narodne ob 
spremljavi harmonike 12.25 Pet 
pevcev — pet popevk; 12 40 An
sambel Srečka Dražila igra pesmi 
jugoslovanskih narodov; 14.00 Sov
jetska zabavna glasba; 14.25 Šport 
in športniki; 15.40 S knjižnega 
trga: 17.10 Belokranjske otroške
pesmi Karla Pahorja poje Mari
borski komorni zbor p. v. Rajka 
Sikoška: 17.45 Pevca Gabi Novak 
in Pat Boone- 20.00 Četrtkov ve
čer domačih pesmi in napevov.

PETEK, 11. decembra
8.06 Poje Ljubljanski komorni 

zbor: 9 00 Naš podlistek — Avgu
ste Renoir v spominu svojih si

nov; 11.00 Radi bi vas zabavali; 
11.45 Slovenski oktet poje sloven
ske narodne v priredbi Franceta 
Marolta; 12.00 Trio Dorka Skober- 
neta; 13.30 Skladbe Janeza Komar
ja igra Mariborski instrumentalni 
ansambel p. v. avtorja; 13.50 Za 
ljubitelje domačih in narodnih na
pevov; 14.25 Radijska šola za nitjo 
stopnjo; Pojte z nami; 15.40 iz 
svetovne književnosti — Siver Ar- 
ner- Morski orel in ščuka; 17.10 
Razgovor z volivci; 18 00 Človek In 
zdravje; 18.10 Poslušajmo sklaobe 
bratov Avsenikov; 20.00 Godalni an
sambel p. v. Boruta Lesjaka: 20.15 
Tedenski zunanje-politični pregled

SOBOTA. 12. decembra
8.35 Skrinjica s popevkam:; 9.30 

Partizanske pesmi; 1100 Kalejdo
skop vedrih melodij; 11.50 Štirje 
samospevi Danila Bučarja; 12 25 
Domači napevi izpod zelenega Po
horja; 12.45 Note korakajo; 13.30 
Pesmi raznih narodov; 14.25 Zani
mivosti iz znanosti in tehnike;
16.00 Iz dvoran »Svobod« in pro
svetnih društev Svoboda y Kresni
cah pri Ljubljani; 16.30 Za raz
vedrilo in zabavo; 18.00 Jezikovni 
pogovori; 18.30 Zabavni orkester 
RTV Beograd; 18.45 Okno v svet;
20.00 Zabavni zvoki.

NEDELJA, 13. decembra
7.35 Igra pihalni orkester Ljud

ske milice p. v. Rudolfa Stariča;
8.00 Mladinska radijska igra: Sne
guljčica; 9.05 Zabavna matineja; 
9.40 Domače viže za nedeljsko do
poldne; 10.00 še pomnite, tova
riši . . . Ivan Tlaker-Luka: Dal sem 
besedo; 10.30 Pokaži, kaj znaš (Po
snetki Javne odaje z dne 12. 12. 
1959); 13.30 Za našo vas; 13.50
Lahek spored za podeželje; 15.30 
Karol Pahor; Narodne za solo. 
zbor ln orkester; 16 00 Humoreska 
tega tedna — Alfred Polgar: Tri 
pikre: 16-20 Melodije za vas; 18.04 
Pole komorni zbor RTV Ljublja
na p. v. Milka Skobmeta; 20.05 Iz
berite melodijo tedna.

PONEDELJEK, 14. decembra
8.05 Orkester RTV Ljubljana 

p. v. Uroša Prevorška vam vošči 
dober dan; 8.40 Narodne pesmi 
poje ženski vokalni kvartet; 9.20 
Zabavna ruleta; 10.45 Pozdravi 
mladim risarjem; 11.05 Radijska 
šola za srednjo stopnjo; Turki, 
Turki!; 12.00 Igra Tončkov kvin
tet; 13.30 Venček narodnih; 14.25 
Radijska šola za višjo stopnjo: 
Mladenič z ladje Beagle; 14.55 
Črno in belo; 15.40 Listi iz domače 
književnosti — Vladimir Bartol: 
Pustolovec; 17.10 Srečno vožnjo! 
(šoferjem na pot); 18.15 Slovenski 
oktet poje skladbe renesančnih 
mojstrov; 28.00 Portreti z Broad- 
waya.

TOREK, 15. decembra
8.05 Jutranji spored solistične 

glasbe; 8.35 Z evropskimi plesnimi 
orkestri; 10.10 Izberite melodijo 
tedna: rl.30 Oddaja za otroke: 12.00 
Hammond orgle; 18.25 Pozdravlja
jo vas Zadovoljni Kranjci; 12.45 
Zbor »Slava Klavora« lz Maribora 
p. v. Jožeta Gregorca; 13.50 Zaba

val vas bo ansambel Mojmira Se
peta: 14.25 Zanimivosti iz znanosti 
in tehnike; 16.00 Izbrali smo zl 
vas; 18.45 Razgovori o mednarod
nih vprašanjih,

KINO
KINO »DELAVSKI DOM« 

V TRBOVLJAH: 9. in 10. de
cembra jug. film »TRI KO
RAKE V PRAZNO«; 11. do 14. 
dec. amer. barv. cinem. film 
»MOŽ S TISOČ OBRAZI«; 15. 
— 17. dec. madžarski film
»Železni cvet«.

KINO »SVOBODA — TR
BOVLJE II«; 9. decembra 
amer. barv. cinem. film PRI
JATELJSKO FRF, PRI ČUVA
NJE«; 10. dec. amer. film »VI- 
VA VILA«; 11. — 14. dec. 
amer. barv. cinem. film »DA- 
VY BROCKETT«; 15. — 17. 
dec. amer. barv. cinem. film 
»PRINC ŠTUDENT«.

ZAHVALA
Ob nenadomestljivi Izgubi 

našega moža, ata, starega ata 
MARTINA RAČIČA,

Vihre 20, Leskovec pri 
Krškem

se zahvaljujem vsem, ki so ga 
spremili na zadnjo pot; po
sebno se še zahvaljujemo du
hovščini, godbi, pevcem in 
upravi podjetja »■Prevoz« la 
Brežic.

Krško, 3. decembra 1959.
Žalujoča žena Uršula, hčer

ki Pavla in Julka, sin Tine, 
hčerke; Jožica, Zalka, Lojzka, 
Kristina in Angelca z druži
nami.

PREKLIC
Obžalujem in preklicujem 

besede, izrečene Jožetu Lavri
ču iz Žabjeka 13. — Franc Pe
tek, Trbovlje, Knezdol 39.

POPRAVEK
V članku »Tudi Lilijani si 

žele gledaliških gostovanj«, 
priobčenemu v 46. številki 
»Zasavskega tednika?« z dne 
18. p. m., se nam je v 3. stolp
cu vrinila neljuba pomota. 
Nekdanji odvetnik v Krškem 
ni bil dr. Franc Dimnik, pač 
pa pravilno dr. Ivan Dimnik, 
kar po tej poti popravljamo. — 
Uredništvo.

53. — Oskrbnik Poljak se je kaj neza
dovoljen vračal Iz Ljubljane. NI Jih mo
gel prepričati, da je rokovnjaška nevar
nost precejšnja. . Sele ko je ponovno po
udaril, da z dr. Burgerjem s precejšnjo 
gotovostjo računata na napad v Črnem 
grabnu, se je francoski Intendant nekoli
ko vznemiril. Obljubi) Je Poljaku, da bo 
naročil tajniku Vernazzu, naj preišče 
kraje okoli Črnega grabna.

54. — Nazaj grede se je Poljak oglasil 
pr| Gavriču, da bi se še z njim pomenil 
o tej stvari, če ga ni tudi kaj drugega 
vleklo v to hišo.

»Vendar ste prišli, prijatelj!« ga po
zdravi, »vi gotovo že kaj več veste o tem 
groznem hudodelstvu?«

Poljak ga je začudeno vprašal, na kaj 
misli. Oskrbnik mu je pokszal odrezano 
človeško roko, ki je bila zjutraj obešena 
na mestna vrata.

55. — »To Je rokovnjaško delo!« sta se 
strinjala oba. Poljak se je takoj domislil, 
da Je žrtev gotovo stari Mozol. Zato je 
sklenil s komisarjem Mulejem pri priči 
oditi na kraj dogodka, Rezika mu Je bra
nila, čež, zdaj pred poroko, pa se spuščg 
v take nevarnosti, a Stefan se ni dal pre
govoriti. '

56. — Toda Rezika je bila ženska. Za
igrala Je zadnjo karto, da bi ga obvaro
vala nevarnosti: povabila ga je k sebi v 
sobo, da mu prebere pismo, ki ga Je pi
sala njena mati. Vdal se je. Ko pa Je 
Rezika brala zadnjo stran, je Poljak pre
bledel In rekel, da bi tega mati ne smela 
pisati- Brž Je zapustil sobo ln tako pustil 
presenečeno Reziko pred novo uganko. 
Zaslutila Je neko skrivnost.

AKTIVA

GOSTIŠČE »DALMATINSKA KLET« TRBOVLJE
BILANCA na dan 31. XII. IMS PASIVA

/.»p
št

Znesek
(v 000 din)

Zap.
št

Postavka Znesek 
(v ooo din)

A. Osnovna sredstva
l. Osnovna sredstva 
l Denarna ■ rede tv a osnovnih sred

stev
B. Sredstva sknpne porabe 

I. Sredstva skupne porabe 
4. Denarna »redetva skupne pora

be
C. Obratna sredstva 

s Skupna obratna sredstva
D. Izločena »redstva

i. Denarna »redetva rezervnega 
•klada In drugih skladov 

I. Denarna sredstva nerazporeje
nih sredstev

e. Sredstva v obračano in druga 
aktiva

l. Kupci ln druge terjatve 
1 Druga aktiva

Skupaj:

Računovodja;
R. Šetinc

1,966

648

3.385
8,101

A. Viri osnovnih sredstev 
r Sklad osnovnih sredstev 
» Drugi viri osnovnih sredstev 
B. Viri sredstev skupne porabe 

i Sklad skupne porabe 
4. Drugi tori sredstev skupne po

rabe
C. Viri obratnih sredstev 

i. Sklad obratnih sredstev 
t Drugi viri obratnih sredstev 

O. Rezervni sklad in drug) skladi 
i Rezervni sklad In drug! skladi 
8. Viri nerazporejenih sredstev 
E. Vin sredstev v obračunu in 

druga pasiva
s. Kratkoročni krediti ts obratni 

sredstva
to. DobsvltelJI in druge obvezno

sti
u Drugi pasiva

Skupaj:

2,665
41

432
1.000

AKTIVA
TRGOVSKO PODJETJE »POSTREŽBA« HRASTNIK

BILANCA na dan 31 XII »II

84
U

685
1,01»
8,101

Predsednik u. o.: 
F. Obaha

Direktor: 
D. Crnkovič

27. novembra zvečer sem na 
ttot) od Šuštarjeve kolonije po 
Keršičev! ulici ln Trgu revolu
cije d0 Trga svobode Izgubi) 
tooški čevelj. Prosim najdlte- 
‘le, da ga proti nagradi vrne 

upravo našega Uata.
★

Komunala Trbovlje razpisuje
Slednja delovna n)eita: 

l zidarja,
l vodovodnega Inštalaterja 
1 električarja,
* Inkasant# vodarine,
6 streiajev črpalk,
1 cestarje,
® Pomožnih cestarjev,
1 higienskega nadzornika.

.Nastop službe iško). Plača po 
žilnem pravlln ku.

Komunala Trbovlje

- u-TIVA

TRGOVSKO PODJETJE »PRESKRBA« HRASTNIK
BILANCA na dan Sl XII IM« PASIVA

Zap HosiavKa Znesek Zap Postavke Znesek
st (V »00 dim »t iv ooo d,m

A. Osnovna sredstva A. viri osnovnih sredstev
L Osnovna sredstva 2,606 l Sklad osnovnih sredstev 2.606
1. Denarna eredstve osnovnih t. Drugi vin osnovnih sredstev —

sredstev B. Viri sredstev sknpne porabe
B. Sredstva skupne porabe i Sklad skupne porabe 

t Drugi viri sredstev skupne
—

3. Sredstva skupne porabe
4- Denarna sredstva skupne porabe — oorabe —

C, Obratna sredstva C. Viri obratnih sredstev
8. Skupna obratna sredstva 3,487 i Sklad obratnih sredstev 1,111

D. Izločena sredstva 4. Drugi viri obrstnlh sredstev ! 9.893
e. Denarna sredstva rezervnega <>. Rezervni sklad ln drugi skladi

•klada in drugih skladov 384 i. Rezervni sklad in drugi sklad 421
1. Denarna sredstva oerazporeje- 4 Viri nerazporejenih sredstev 555

nlh sredstev — R. Viri sredstev » obračano
E. Sredstva v obračunu ln druga pasiva

In druga aktiva i Kratkoročni krediti z> obratna
S. Kupci m druge terjatve 34,979 sredstva
8. Druga aktiva 597 i0 Dobavitelji m druge obveznost 

■1. Drugi pasiva
7,487

Skupaj; 33,063 Skupi) 32.063

Računovodja; 
Edvard Selan l. r.

Predsednik u. o.: 
Srečko Jazbtntek 1. r.

Direktor:
Franc Sršen L e.

AKTIVA
TRGOVSKO PODJETJE »POTROŠNIK« HRASTNIK

BILANCA na flan 11 XII !»«► PASIVA

A. Osnovna srsdstvs 
t Osnovna sredstvi 
t Densrns sredstvi osnovnih 

sredstev
B. Sredstva skupne porabe

i Sredstva skupne porabe 
4 Denarna aredatva »kupne porsbe 

C. Obratna »reditvi 
4. akuens obratni sredstva 

O. Izločena aredatva 
4 Denarna sredstva rezervnega 

»klada in drugih skladov 
l Denarna sredstva nerazporeje

nih sredstev
K. Sredstva « obračunu 

in druga aktiva 
3 Kupci in druge terjatve 
». Druge aktiva

Skupaj:

Zneaek
tv ooo din. |

Zap Postavke
tt

zne»ck 
tv ooo dim

290
A. Viri osnovnih sredstev 

i. Sklad osnovnih sredstev 496
1 Drugi viri osnovnih sredstev —

— B. Viri sredstev skupne porabe
1 Sklad skupne porabe 
l Drugi Viri sredstev skupne

— oorabe

♦25
C. Vin obratnih sredstev 

s. Sklad obrstnlh sredstev 12,481

352

1 Drugi vin obrstnlh sredslsv
D Rezervni sklad In drugi skladi

1 Rezervni »klad in drug: »klad- 107

—
s viri nerazporejenih sredstev 

g. Viri sredstev v obračunu

15,303

ln druga pasus
s. Kratkoročni krediti is obratna 

sredstva
4,230993 iO. Dobavitelji in druga obveznost:

17,323
it. Drug« pasiva

•kupa) 17,323

Računovodja!
Angela Moder I.

Predsednik u. o.:
Stojan Laznik l. r.

Dlrnktor:
Ivo Korlnlok 1. r.

Zap Poaiavka
♦t

Znesek 
(v ooo dim

Z«p Po*t# V k*
4t iv 000 d:n,

A. Osnovna sredstva A. Viri osnovnih sredstev
l. Osnovni sredstva 2485 i Sklad osnovnih sredstev 2.181
3. Denarna sredstvi osnovnih 1 Drugi vin osnovnih aredatc«

sredstev B. Vin sredstev sknpne oorabe
B. Sredstva skupne porabe 1. Sklad skupne porabe

3. Sredstva skupne porabe 4. Drugi vin sredstev skupne
4. Denarna aredstva skupne porab« — porabe

C. Obratna sredstva C. Viri obratnih sredstev
6. Skupna obratna sredstva 3,273 i Sklad obratnih sredstev »47

D. Izločena sredstva t Drugi vin obratnih sredstev a.»ee
4 Denarna sredstvi rezervnega O Rezervni sklad ln drugi skladi

sklada ln drugih skladov 784 1 Rezervni sklad In drugi eklsd 981
t. Denarna sredstva oerazporeje- t Viri nerazporejenih sredstev 4W

oth sredstev 299 e. Viri sredstev « obračano
g. Sredstva v obračano lo druga pasiva

In druga aktiva 4. Kratkoročni krediti za obratni
8. Kupci in druge terjatve 8.188 sredstva
». Druga aktiva 188 i« Dobavitelji in druge obveznost 1,338

IJ Druga osslvs
Skupaj i 14.917 S kupa) 14,

Računovodja:
Edo Lomilk l. r.

Predsednik u. o.: 
Janko Lasnik 1. r.

Direktor:
Jože Kosmos 1. t.



ROMUNSKA ZDRAVNICA, KI ZDRAVI STAROST, NA POTOVANJU

Upali jc^a človeštva 
ne bo razočarala

Gre ea nov način zdravljenja, 
aa novo terapijo, ki jo je začela 
ali odkrila romunska zdravnica 
Ana Aslam, ki je te dni na 
obisku v Londonu in ki jo vo
dijo na vse strani, da bi tudi 
drugod prikazala svoj način 
zdravljenja. Dr. Ana Aslam 
sicer ni odkrila zdravila proti 
raku, proti levkemiji ali kaki 
drugi hudi bolezni, ki zadaja 
velike skrbi, pač pa zatrjuje, da 
je ozdravila — starost. Gre za 
njeno že znano terapijo z zdra
vilom »H-3«. Problem starosti 
pa ni kar tako. Vsakdo bi to 
nujno fazo v človeškem življe
nju hotel odmakniti čim dalj in 
s tem podaljšati aktivni del 
življenja, kateremu naj bi sta
rost sledila le kot neizbežen za
ključek plodne zrele dobe in 
prijetne starosti. In v tem je 
prav bistvo zdravljenja, ki ga 
uvaja romunska zdravnica Ana 
Aslam. Ona ne pravi, da rešuje 
človeka smrti, pač pa hoče, da 
bi starost ne bila tako dolga in 
betežna. Življenjska doba se je 
sicer močno podaljšala, toda 
čemu naj človek po določeni sta
rosti še životari le sebi in oko
lici v breme. Namen njenega 
zdravljenja je, da človek ostane 
čim dalje svež in za delo ali 
vsaj za normalno življenje spo
soben. Praksa v inštitutu za 
zdravljenje starosti C. J. Parhon 
v Bukarešti daje zdravnici prav, 
kajti doslej je šlo skozi ta po
seben inštitut že nekaj tisoč 
oseb, ki so se pomladile.

Preidimo kar k terapiji in k 
zdravilu. Doktorica Ana Aslam

je pred dobrim desetletjem bila 
zaposlena v neki bolnišnici in 
eden izmed njenih pacientov je 
bila 92 let stara bolnica, ki jo 
je močno mučil artritis. Toda 
artritis ni bila edina bolezen 
starke, kajti vid ji je bil opešal, 
spomin jo je zapustil, slišala je 
slabo in tudi refleks je bil 
skrajno počasen. Sicer pa, kaj 
naj bi pričakovali od 92-letne 
starke. Ker pa ji je artritis po
vzročal hude bolečine, jo je 
dr. Ana Aslam zdravila z zato 
najprimernejšim zdravilom — 
novokainom, ki je sicer znan 
kot odlično anestetično sredstvo, 
ki je v splošni rabi, predvsem 
za lokalno omrtvičenje. Ker se 
je zdravljenje artritisa zelo po
daljšalo, je dr. Ana Aslam s 
časom opazila, da se njena stara 
pacientka po dolgi kuri tudi po
mlaja, da je njena' polt postala 
spet gladka, da se ji je vid iz
boljšal, prav tako sluh, da je 
postala živahna, da se je skrat
ka vrnila v nekakšno prvo sta
rost. Odkritje je bilo tu; novo- 
kain ni služil le ublažitvi bole
čin od artritisa, pač pa tudi po

mladitvi. In tedaj se je dokto
rica lotila sistematičnega štu
dija in je iz zavoda za starčke 
»J. C. Frimu« preselila v inštitut 
C. J. Parhon, ki je postal zavod 
za geriatrijo in bil tedaj, pred 
desetimi leti, prvi tovrstni in
štitut na svetu.

Kot smo že rekli, je skozi za
vod v teh letih šlo že nekaj, tisoč 
starčkov, ki so se pomladili. 
Kdor je zavod1 obiskal, je nad 
njim navdušen, še bolj pa nad 
njegovimi pacienti. Kako tudi 
ne, saj nekateri pravijo, da dok
torica Ana Aslam dela čudeže. 
In res je od prvotnega novo- 
kaina s počasno, toda skrbno 
preizkušeno terapijo prišlo do 
zdravila »H-3«, ki ni več prvot
ni novokain, pač pa novokain, 
oplemeniten z vitaminom B in 
nekaterimi drugimi sestavinami.

Medicinska znanost pa zdra
vila H-3 in vse terapije ne spre
jema na slepo. 2e večkrat je 
bilo človeštvo razočarano. So
vjetski znanstvenik Bogomolec 
je že zdavnaj propadel s svo
jim »napitkom večne mladosti«.

Bolje povedano: ni propadel on. 
pač pa so se ljudje nad njim 
razočarali. Prav tako brez uspe
ha je bilo cepivo Voronova, ki 
starosti ni moglo zavreti, pac pa 
je starčka le za krajši čas »mla
dostno opijanilo«. Po tolikih ne
uspehih gleda medicina tudi na 
doktorico Ano Aslam in njeno 
terapijo z upravičeno skepso. 
Kljub temu pa jo sedaj vabijo 
na vse strani. V Londonu je 
imela zelo uspelo predavanje za 
zdravnike, ki se s to panogo 
ukvarjajo. S seboj je v London 
prinesla tudi večjo količino am
pul zdravila »H-3«. Hkrati jo 
vabijo še v Francijo, v Zahod
no Nemčijo, v Belgijo in časo
pisi že napovedujejo, da bi se 
dr. Ana Aslam znala na povrat
ku ustaviti tudi v Italiji, kjer 
pa je že bila, saj je pred dve
ma letoma, prvič na Zahodu, 
javno spregovorila o svojem 
zdravilu na mednarodnem kon
gresu za gerontologijo.

Upajmo, da dr. Ana Aslam ne 
bo razočarala človeštva, kot 
sta ga razočarala že Voronov in 
Bogomolec.

SVEČANA PREMIERA DOMAČEGA FILMA »TRI ČETRTINE SONCA« BO V LJUBLJANI 21. DECEM
BRA ZVEČER. KO SE BODO V UNIONU PREDSTAVILI GLAVNI USTVARJALCI. NA SLIKI- PRI

ZOR IZ FILMA. Z METKO OCVIRK IN BERTOM SOTLARJEM

Pomembni gospodarski 
podatki FLRJ

OD TU IN TAM
KRASEN MOZAIK 
ODKRIT V PULJU

Rimski mozaik, ki so ga od
krili pred časom v predmestju 
Pulja med kopanjem temeljev

Gramofonske plošče, ki bodo 
tehtale 4 g

SPRAVILI JIH BODO LAHKO V KNJIGO. PREDVSEM 
PA BODO ZELO POCENI

Tri podjetja, eno francosko, 
eno angleško in eno ameriško, 
»o najavila, da bodo skupno za
čela v ZDA proizvajati neko 
novo vrsto gramofonskih plošč 
iz zelo lahke plastične snovi, 
kar bo tudi zelo ekonomično. 
Nova plošča bo tehtala komaj 
4 grame in bo debela komaj eno 
desetino milimetra. Plošča bo

tako prožna, da jo bodo lahko 
zvijali, vključevali v knjige, 
revije ali celo dnevnike. Prve 
plošče bodo delali s premerom 
18 centimetrov in s 33,45 in celo 
78 krogi v minuti. Uporabili pa 
jih bomo lahko tudi večstokrat. 
Za leto 1960 računajo, da jih 
bodo samo v ZDA in Kanadi 
prodali okoli 40 milijonov.

za neko industrijsko podjetje, 
je izredne arheološke vrednosti. 
Starost mozaika se ocenjuje na 
dva tisoč let in predstavlja sce
no iz stare mitologije. Direktor 
puljskega arheološkega muzeja 
prof. Štefan Mlakar, ki je vodil 
raziskovalna dela in reševanje 
mozaika, je izjavil, da je najza
nimivejša slika mozaika figura 
dvojčkov Anfiona in Zetosa. Na
dalje je tu važna' figura bakan- 
tinje Dirke, ki se bori s pobes
nelim bikom. Na kraju, kjer so 
našli izredni mozaik, je bila v 
rimskih časih neka vila.

RUSI DELAJO LUNIN 
ATLAS*

Sovjetski Lunik III je onemel. 
Brezžična, torej radijska zveza 
s sovjetsko »vsemirskcy bazo«, 
Lunikom III, je prenehala. Pred
sednik astronomskega sveta So
vjetske akademije znanosti Leo-

lz filmskega albuma

PRIZOR IZ FRANCOSKEGA FILMA »PASTORALNA SIMFONIJA.

nid Sedov meni, da je zelo ver
jetno, da je Lunik III zadel ob 
kak večji meteorit, ki ga je po
škodoval. Sedov je'to izjavil, 
preden je odpotoval v ZDA na 
zasedanje ameriških raketnih 
strokovnjakov, ki so se sešli v 
New Yorku. Svojim ameriškim 
kolegom je Sedov tudi izjavil, 
da v Sovjetski zvezi že delajo 
atlas Lune, in sicer na podlagi 
podatkov ali bolje slik, ki jim 
jih je posredoval Lunik III.

PADEC Z NEBOTIČNIKA
Pred kratkim je angleška 

državljanka Margaret Eunige 
Toole, stara 29 let, treščila z 
osmega nadstropja nebotičnika 
v Monzi v Ul. Borgazzi. Ker je 
padla z višine 20 metrov, je na 
tleh ostala negibna. Njen mož 
ing. Kenneth Toole, ki je za
poslen pri nekem podjetju v 
Monzi, nesreče ni niti opazil in 
so ga o tem pozneje obvestili 
karabinjerji. Grapa Toole je 
bolehala zaradi nekih posledic 
poroda'. Pogosto so se ji vra
čale hude bolečine in se je 
tisto noč verjetno zaradi bole
čin zbudila, vzela kako zdravilo 
in stopila še na balkonček ku
hinje. Možno je, da so jo tu 
prevzele hude bolečine, tako da 
se je zrušila na ograjo in tre
ščila čez njo na cesto. Ob udarcu 
so se zbudili vratar in še neka
teri prebivalci poslopja. Zakon
ca sta bila v Monžl komaj nekaj 
mesecev. Nesrečnica je pustila 
moža in tri otroke, eden teh je 
star komaj kak mesec, ostala 
dva pa zahajata v osnovno šolo.

SESTAVA ZEMLJE
Po zadnjih ugotovitvah znan

stvenikov nai bi bila sestava 
našega planeta naslednja: naj
več naj bi bilo železa, In sicer 
71 0e»/e, kisika 10,10%, niklja 
6,5°/o, silicija 5,20%, magnezi'a 
3,8°/i>, aluminija 1,6%, vodika pi 
1,2%. — Naštete so le tiste pr/ - 
ne, k| jih je največ v sestavinah 
naše zemlje.

<UPUJU IN NAROČAJU

»ZASAVSKI
TEDNIK'

število zaposlenih se je v na
ši državi povečalo od 950 tiscc 
(leta 1938) na okrog 2 in nol 
milijona (1. 1958). Vsporedno s 
tem se je povečalo število dru
gih kategorij prebivalstva: di
jakov, učencev in študentov. 
Le-te-h je okrog 2,583.000.

V zadnjih treh letih .se je dvi 
gnila proizvodnja potrosnih do
brin — vključujoč ustvarjeno 
italizaoijo letošnjega leta — za 
okrog 50 odstotkov, realni za
služki in plače so se povečala 
za 34 odstotkov, prav tako je 
narastel tudi uvoz raznega bla
ga za široko potrošnjo (raz m 
osnovnih prehranskih arti
klov) za blizu 40 odstotkov. Tu 
je treba pripomniti, da je po
rast sredstev za osebno potroš
njo vse do nedavnega bil osre
dotočen predvsem na vas, kur 
je zmanjšalo efekt porasta živ
ljenjske ravni mestnega prebi
valstva in povzročilo nezadost
no oskrbo tržišč s kmetijskimi 
proizvodi in močnejši vpVv 
drobnega proizvajalca.

Hitra rast proizvodnje je 
vplivala tudi na povečanje na
rodnega dohodka. Ta se je v 
letih 1952—1959 povečal za 63.9

OČI IZ NEW TORKA 
V KALKUTO

Newyorška očesna banka je 
prejela brzojavko svojega biv
šega sodelavca dr. Byrona 
Smitha, ki živi v Kalkuti. Prosil 
je, naj mu pošljejo oči, da bi 
mogel nekemu svojemu bol
niku rešiti vid. Banka je 
poslala dvoje oči z letalom v 
London, od koder ju je pre
peljalo v Kalkuto neko avstral
sko letalo. To pot je nevvjorška 
očesna banka poslala oči v In
dijo. Doslej so jih prevažali 
najdlje do Aljaske.

ŠTEVILO TELEFONOV 
PO SVETU

Na dan 1. januarja letos Je 
bilo na svetu približno 117,800.090 
telefonov. Od teh Jih Imajo 
šemo v ZDA okoli 64 milijonu/. 
Velika Britanija 7,334.000, Ka
nada 7,000.000, Zahodna Nemčija 
nekaj manj, Japonska blizu 4 
milijone, Sovjetska zveza 3 'n 
pol milijona. Švedska 2 jn pol 
milijona itd.

Po večjih mestih Je podobr. 
naslednja: New York Ima nad 
4 milijone telefonov, Chicago 
blizu 2 milijona, Moslkva 500.0)0. 
Ljubljana po 7.400.

odstotkov ali letno za 11.5 od
stotkov. Zahvaljujoč se tej oko
liščini je bila omogočena uved
ba novih instrumentov v delitvi 
narodnega dohodka ter po 
rnembna orientacija na nego
spodarske investicije.

Peti plenum SZDL Jugoslav'- 
je na Brionih, resolucija Zvezne 
ljudske skupščine o razvoju 
osebne potrošnje, še posebej pa 
Resolucija VII. kongresa ZKJ 
kakor tudi Program ZKJ so da
li osnovne smernice in pobudo 
za nadaljnji razvoj in dvig živ
ljenjskega standarda ter pod
črtali potrebo po razvijanju 
raznih komunalnih služb in ser
visov za pomoč delovnim lju
dem in njihovim družinam. V 
smislu take politike je orienti
ran tudi naš planski gospodar
ski razvoj.

Sedanji petletni plan razvoja 
gospodarstva določa povečanje 
sredstev za osebno potrošnjo za 
7.3 odstotkov, a za družbeni 
standard za 11.5 odstotkov, po
večanje negospodarskih Invest.i-

Vsporedno z razvijanjem -či
roma večanjem sredstev za 
osebno potrošnjo in družbeni 
standard se je krepil tudi naš 
komunalni sistem-

Sredstva in fondi komun »o 
porasti; od 19.1 milijarde (leta 
1955) na 257.1 milijarde dinarjev 
v lanskem letu. V istem času so 
se povečali tudi fondi gospodar
skih organizacij od 357.7 na >97 
milijard dinarjev.

Z večjo samostojnostjo komun 
in gospodarskih organizacij or 
razdeljevanju realiziranih sred
stev je tudj narastla njihova 
skrb in odgovornost za razpola
ganje s sredstvi in za razvol 
komunalno in go-spodainske de
lavnosti na ustreznih terenih, 
še posebej tistih, ki neposredno 
vplivajo na standard ljudi.

V FLRJ je letos okrog 513 de- 
lavsko-uslužbenskih restavracij 
in menz, 4.300 gostinskih objek
tov, k| se ukvarjajo z družbeno 
prehrano, okrog 12.544 šolskih 
in mlečnih kuhinj, servisov sta
novanjskih skupnosti, študent-

DUH0VITA ŠALA, KI SE JE SPREMENILA 
V »NEPRIJETNOST«

Dva beograjska študenta sta si omislila dokaj 
duhovito šalo, ki pa začenja postajati resna. V teh 
dneh dobiva beograjska pošta cel kup priporočenih 
pisem iz Italije, predvsem iz pokrajine Bari. In vsa ta 
pisma so naslovljena dvema gimnazijcema iz Beograda. 
Drago Manok in Vlado Crvenjakov sta bila, verjetno, 
poleti na morju, in sicer na Korčuli. TU sta v stekle
nico vtaknila pismo, v katerem sta pisala, da sta štu
denta tehnike, premožna, stara 22 let in da imata na 
razpolago celo lepo jahto. V pismu sta dodala, da bi 
se rada spoznala z dvema lepima dekletoma, ki bi bili 
pripravljeni se z njima poročiti.

Mladeniča nista računala s tem, kaj bi to pismo 
moglo povzročiti. Steklenica je na valovih priplula dc 
italijanske obale blizu Barija in neki časopis iz Barija 
je pismo objavil. Dekleta iz Barija in okolice, ki so tc 
pismo v časopisu brala, so začela mladima študentoma 
pisariti in mlada Beograjčana ne vesta, kaj početi 
Zaskrbljeni so tudi njuni starši, ki ne marajo, da bi se 
njuna sinova že sedaj zapletla v kako resno zadevo.

cij pa je predvideno e 171 od
stotki.

Samo v zadnjih treh letih sr 
se investicije za družbeni stan
dard (stanovanjska, komunalna, 
kulturna in socialna dejavnost) 
povečale od 61 milijard v letu 
1956 na 140 milijard dinarjev v 
letošnjem letu. Skupne gospo 
darske investicije pa so naras
le v Istem obdobju od 78 na 165 
milijard dinarjev ali za 111 od
stotkov.

sklh in Internatskih menz, bol
niških in drugih inštituta kih 
kuhinj.

Po podatkih anket, izvršei-ih 
v nekaterih -republikah, se h .vi
ni v delavsko-uslužbenskih re
stavracijah okrog 3 odstotke 
vseh zaposlenih. Dopolnilnega 
obroka v šolskih kuhinjah ?<* 
poslužuje 2,118.000 učencev. 
Manjkajo pa podatki o stvarno 
razpoložljivih kapacitetah ob
stoječe mreže.

! 'iUM i iv V NADA L KV A.* J Ih |

Skrivnost 
© dveh bratov
»Najbrž me imaš za norca, ker zapravljam čas za to zadevo« — pri 

čemer je pokazal z roko na knjižne police — -namesto da bi se zabaval 
z Leslie, kaj ne?«

-Drži,« je pritrdil Dick. -Prekleto malo ti je videti, da sl zaročenec.-
Harry Chelford pa se je vzvišeno nasmehnil.
»Na srečo je Leslie znano, da bo poročila .knjižnega črva1 namesto 

športnika .. Kaj boš pa rekel, če ti povem, da sem že na pol poti pri 
iskanju chelfordskega zaklada?«

»To bi bilo tri četrtine poti do odkritja .kamna modrosti*.«
Harry ni opazil, da se mu brat roga Odprl je miznlco In Iz nje 

Izvlekel! v pergament zvezan snopič, ki je vseboval obledele stare zapiske
»Poslušaj, D/ck!«
Petnajstega v mesecu, na dan svetega Jakoba, se Je sir Walter Hythe 

povrnil s svojega križarjenja po španskih morjih, za čigar stroške sem 
najel pri lombardu Belliniju tri tisoč osem slo funtov štcrlingov in potem 
še enkrat osem tisoč. Sir Waler H.vthe Je s seboj pripeljal deset vozov 
zlata v palicah, od katerih je vsaka tehtala petintrideset funtov. Zlato je 
izviralo s španskih ladij .Esperanta* In .Escurlal*. To pnllčasto zlato naj v 
času, dokler je vreme ugodno, spravi na varno. Ne zdi se ml namreč pa 
metno obveščati o tem zlatu lordkanclerja — zaradi pohlepa kraljice.

Nadalje Je pripeljal s seboj polno kristalno steklenlčlco .življenjske 
vode*, ki jo je neki svečenik Aztekov Izročil donu Fernandu Corlezu 
Kapljica te tekočine na jezik tadoslnje. da obudiš mrtveca v življenje 
kakor prisega pater Pedro Sevlllskl. To steklenlčlco hočem sam z največ,f< 
skrbnostjo skrili z »'a*im zaMadom. siru VValterju H.vthe|u sem dovolil 
da si sme sto palic zlata pridržati, za kar se ml je vljudno zahvalil. Nato j<
• svojo ladjo .Dobri oče* spel odrinil na morje. I.adja pa se Je na obrežju 
Kenta s sirom Walterjem H.vthe jem, kapitanom In celotno posadko poto
nila. To Je bil njegov strašni konec. Ker pa sem s svojimi skrbmi za bla 
glnjo našega pravega suverena v nevarnosti, Mary...

»Tu s« rokopis konča,« je pripomnil lord Chelford. »Nič ne opravi
lujm domneve ,da so ga vojaki Elizabete, ki ga Je v prid Mary osumila

udeležbe zarote proti njej, pri skritju zaklada zmotili... Kje Je torej seduj 
kristalna steklenlčica?«

»In kje je zlato?« je vprašal praktično misleči Dick. »Kolikor mi je 
znano o kraljici Elizabeti, vem za gotovo, da je zlato pograbila. Sicer ga 
naši prednici ne bi Štiri sto let zaman iskali...«

Brat ga je z jeznim zamahom roke v pripovedovanju ustavil.
»Zlato! Zlato! Vrag naj ga vzame! Ce ga najdeš, je lahko tvoje. Ho

čem le stekleničico!« Obraz mu je postal poten in šepetaje Je nadaljeval: 
»Dick, bojim se smrti. Groza pred njo me davi noč in dan. Ce sedim tu, 

.štejem ure in se trepetaje vprašujem, kdaj bo prišla pome...! Smej se 
vendar!«

Richardov obraz pa je bil resen.
»Ne morem se smejati, Harry. Ali res ne vidiš, da je tvoja zavero

vanost v .življenjski eliksir' gola norost?«
»Zakaj?« Oči lorda Chelforda so se mrzlično svetile. »Zakaj ne bi 

bili stari modrijani te življenjske tekočine odkrili? Ali bi bilo to kaj čudo
vitejšega, kot je danes brezžična telegrafija ali razbijanje atomov? Se 
pred sto leti so ljudje letanje po zraku šteli za čudež. Hočem najti stekle
ničico — hočem imeti življenjsko tekočino! Zlato, stresi ga na cesto! Daj 
ga siromakom, ki jim ga manjka. Jaz hočem samo življenje — razumeš? 
samo življenje in konec strahu pred smrtjo.«

In ko si je obrisal potno čelo, je zahropel še enkrat:
»Konec strahu pred smrtjo!«
Dickove oči so ves čas visele na bratovem obrazu. Njegov brat naj 

oostane mož Leslie Cine? Zazeblo ga je.
5.

Ce bi bil naš Dick — plemeniti Richard Fallinfiton Alford res tako 
imenitna osebnost, da bi se našel zanj prostorček v kakšnem popularnem 
leksikonu, potem bi o njem pač brali, da je bil njegov .konjiček* in za 
bava — skratka: njegov življenjski smoter gojitev In oskrbovanje chel- 
fordskega posestva. Oskrbniki posestva so trdili, da pozna vsako posa 
mezno travico, vsako bilko. In njegovi zakupniki so prisegali na njegov 
alent, da zna vrednost žita do beliča natanko Izračunati, ko je stalo Sf 
i.epožeto na polju. Kakšno vrednost Ima družinski grad, kakšno Je nje 
»ovc zidovje in kakšne napake ima - ie vedel dosti bolje kot hišni nrhl- 
okt. Znal je natanko pokazati, kje so stavbeniki Iz časov kraljice Elizu 
■ete skvarili hišne temelje, vedel ]e razložiti, kje Je stalo obrambni 
idovje starega gradu, katero je porušil Richard Vorškl Dick Je vedel ši 
■narsikaj Posvečal je negovanju grofovskega posestva toliko vneme in 
ljubezni, da bi lahko vzbudil zavist marsikakšne odlične dame.

V svežini nekega jesenskega Jutra, ko je bledo sonce poskušalo 
predreti meglo, je Richard korakal skozi park proti razvalinam grajske 
opatije. Le malo sledov je še ostalo od nje, nekaj ruševin stolpa, ki ga je 
podrla strela, pol loka nekega vogalnega okna, kopica peska ln kamenja,

ki so ga zapustili Cromvvellovi vojaki — pod travnato rušo pa kamnita tla 
opatije.

V hladnem jutranjem zraku je dišain pipa tobaka, ko je ogledoval 
ostanke okenskega loka, ki je imel obliko vprašaja. Neki hlapec mu je 
pravkar povedal, da je poginila neka krava, ki se je okužila. Tisti dan, ko 
bodo našli chelfordski zaklad, ali pa če se bo pokazalo, da se Izplača od
kopavati premogovno žilo na grajskem zemljišču, ali pa ko bo Harry pri
peljal v hišo svojo bogato nevesto — takrat bodo začeli obnavljati grajsko 
opatijo...

Naenkrat mu Je zastal korak: med razvalinami se je nekaj premak
nilo — bila je neka ženska. Čeprav je bila s hrbtom obrnjena proti njemu, 
ss mu je vendar zdela zelo znanq.

Stopil je s poti in se približal ruševinam. Očitno je ženska preslišala 
njegove korake. Ko jo je namreč poklica^ je lahno kriknila in sc obrnila.

»VI, miss Wemer...? Dobro jutro! Vi ste pa res zgodniI«
Njene oči so ga sovražno pogledale. Vendar se Je premagala in mu 

vljudno odgovorila:
»Dobro jutro, mister Alford. Stanujem ta čas v vasi in sem si ob tej 

priliki hotela ogledati to staro zidovje.«
»Včeraj ste skušali govoriti z mojim bratom.«
»In?»
»Čeprav sem vam ob neki priliki rekel, da Je bolje, če se umaknete 

iz Fossuwaya.«
»Zelo mi je žal, dn sem postala .čuvarju kreposti' nadležna!« Njen 

glas je postal oster kot britev. »Vendar bi me bil lord Chelford po vsem 
tem, kar se je med nama zgodilo, lahko sprejel.«

»Edino, kar se je med vama zgodilo, je bilo dajanje ln sprejemanje 
vaše tedenske plače.«

Dickova mirnost jo je raztogotila do besnosti.
»Vaš brat mi je napravil ženitno ponudbo in bi me bil — če sc ne bi 

vi vtikali vmes — gotovo poročil. Tisoče ln tisoče bi lahko od njega izto
žila zaradi preloma dane obljube, če ne bi bila dama! Toda vi, ki ste v 
hiši čisto navaden prisklednik in lenuh, ste me obrizgali z vašo strupeno 
•ilinol Sramujte se, vi berač, ki ne premore niti počenega beliča!« Je 
'aslkala.

Richarda je njena zgovornost zelo zabavalo.
»Uničili ste mi življenje!« Je nadaljevala. »Tri leta sem pomagalo 

ordti Chelfordu pri iskan ji' družinskega zaklada In on sam ml je večkrat 
/utrjeval, dn tako Izvrstne tajnice še ni imel.

•Vse, kar pravite, draga moja, Je morda res,« je dejal mladi mo* 
mirno, »toda ta trenutek Je važno samo to, da je vaša navzzičnost o* 
našem posestvu zelo netaktna.«

»Vi hočete torej reči, naj izginem od tod?«
Dick Alford je pokimal.


